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29 marca 2004 r. odbyło się XVIII zwyczajne 
posiedzenie Senatu Politechniki Śląskiej. Po
rządek dzienny przewidywał (w skrócie): za
opiniowanie wniosku AGH w sprawie nadania 
tytułu doktora h.c. profesorowi Adamowi 
Chrzanowskiemu z Uniwersytetu New Brun
swick we Fredericton (Kanada), zaopiniowanie 
wniosków w sprawie mianowania na stanowi
ska profesorskie, zaopiniowanie wniosków o 
nagrody Ministra Edukacji Narodowej i Spor
tu, podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia 
Politechniki Śląskiej do sp. z o.o. "Technopark 
Gliwice" i zwiększenia udziałów w tej spółce, 
podsumowanie zimowej sesji egzaminacyjnej, 
sprawy bieżące i wolne wnioski.

■ Po otwarciu obrad i przywitaniu prof. Ber
narda Drzęźli jako recenzenta wniosku AGH 
w sprawie nadania tytułu doktora h.c. profeso
rowi Adamowi Chrzanowskiemu JM Rektor 
W. ZIELIŃSKI zaproponował uzupełnienie 
porządku obrad o:
- podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia 

wartości "stałej przeniesienia dotacji z roku 
ubiegłego" (zgodnie z "Zasadami gospodar
ki finansowej Politechniki Śląskiej"),

- podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia 
zmian w Regulaminie Samorządu Studenc
kiego.

Proponowany porządek wraz z autopoprawką 
Senat zaakceptował jednomyślnie.

■ Otwierając punkt dotyczący zaopiniowania 
wniosku Akademii Górniczo-Hutniczej 
w Krakowie w sprawie nadania tytułu 
doktora h.c. profesorowi Adamowi Chrza
nowskiemu z Uniwersytetu New Brunswick 
we Fredericton (Kanada) Rektor J. ZIELIŃSKI 
przypomniał, że rolę recenzenta Senat po
wierzył prof. zw. dr. hab. inż. Bernardowi 
Drzęźli.
Prof. Bernard DRZĘŹLA przedstawił życiorys 
kandydata oraz jego osiągnięcia naukowe, dy
daktyczne i organizacyjne; zawarł w niej tak
że wątki osobiste oraz - w posumowaniu - usto
sunkował się do wniosku AGH.
W opinii czytamy m.in.:

"Adam Chrzanowski urodził się 22 grud
nia 1932 roku w Krakowie.[...]
Pracę naukowo-zawodową podjął już w roku 
1955 w Katedrze Geodezji Górniczej AGH, 
gdzie pracował do roku 1964 na stanowis
kach kolejno asystenta, starszego asystenta i 
adiunkta.
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W roku 1964 wyjechał na staż podoktorski do 
Kanady, w czasie którego pracował nad rozwi
nięciem pionierskich wówczas zastosowań la
serów w precyzyjnych pomiarach inżynieryjno- 
górniczych oraz uczestniczył w roku 1965 
w ekspedycji kartograficznej "Mt Kennedy 
Expedition". [...]
W latach 1965-1974 Chrzanowski powracał na 
Alaskę wiele razy, prowadząc tam badania nad 
ruchami lodowców i szkoląc młodych naukow
ców w ramach współpracy z amerykańskim 
Glaciological and Antarctic Sciences Institute. 
W roku 1966 powierzono Chrzanowskiemu sta
nowisko profesora nadzwyczajnego na Wydzia
le Geodezji Uniwersytetu New Brunswick 
(UNB), gdzie stworzył on jedyną w Ameryce 
Północnej grupę badawczą i specjalizację 
kształcenia w zakresie pomiarów inżynierskich 
i górniczych. W roku 1971 prof. Chrzanowski 
został m ianowany profesorem zwyczajnym 
("Fuli Professor") na UNB, a w latach 1991- 
1995 pełnił funkcję dziekana Wydziału Geode
zji. W roku 1998 prof. Chrzanowski otrzymał ist
niejący tam tytuł Profesora Emeritus Honoris 
Causa. Od 1998 roku prof. Chrzanowski pro
wadził grupę badawczą, która w 2001 r. prze
rodziła się w Kanadyjskie Centrum Geodezji 
Inżynieryjnej w UNB. Prof. Chrzanowski do dzi
siaj pełni funkcję dyrektora tego Centrum. 
Wśród rozlicznych polskich i zagranicznych 
wyróżnień i zaszczytów uzyskanych przez prof. 
Chrzanowskiego można wymienić tytuł profe
sora honoris causa Uniwersytetu w Wuhan 
w Chinach (1986), Krzyż Kawalerski OOP 
(1996), tytuł honorowego profesora Uniwersy
tetu W arm ińsko-Mazurskiego w Olsztynie 
(1999) i tytuł doktora honoris causa tegoż uni
wersytetu uzyskany w roku 2002 oraz powoła
nie go na członka zagranicznego Polskiej Aka
demii Umiejętności (2000).
Działalność naukowa prof. Chrzanowskiego 
udokumentowana jest w 18 monografiach i po
nad 200 artykułach naukowych oraz w wielu 
raportach z badań i udzielonych patentach. Do
tyczy ona różnych aspektów geodezji przemy
słowej ze szczególnym ukierunkowaniem na 
geodezję górniczą, w tym mapowania (karto
grafia), projektowania aparatury do precyzyj
nych pomiarów geodezyjnych (metrologia), a 
także monitorowania i modelowania ruchów 
tektonicznych (geofizyka, tektofizyka). Geode
zyjne badania różnych zjawisk wywołanych 
działalnością przemysłową człowieka w natural
ny sposób skłoniły go do poszukiwania przy
czyn obserwowanych zjawisk, a więc do wkro
czenia również na grunt geomechaniki.
Prace Chrzanowskiego były publikowane w ję 
zykach angielskim, francuskim, chińskim, hisz
pańskim i polskim.[...]
Poza owocną działalnością dydaktyczną w Uni
wersytecie New Brunswick, której efektem była 
m.in. nowa specjalność kształcenia, zakoń-

fo U o M fW .td czorta chwalebnie zaszczytnym tytułchwalebnie zaszcźytrifym tytułem profe- 
sora#emeritu%3 honoris causa, prof. Chrzanow
ski był zapraszany jako visiting professor do 
wielu uniwersytetów, np. w Chinach, Hongkon
gu, Szwajcarii, Niemczech, Argentynie, Brazy
lii, Australii, Stanach Zjednoczonych i Polsce. 
W swojej działalności dydaktycznej i naukowej 
starał się usilnie o utrzymanie kontaktów 
z Polską i pomoc dla polskich naukowców. [...] 
Nawiązaliśmy bliski kontakt poprzez działalność 
w ISM, gdzie reprezentuję obecnie Polskę, 
wchodząc w skład Prezydium tej organizacji i 
pełniąc funkcję przewodniczącego jednej z ko
misji. Dzięki inicjatywie i poparciu prof. Chrza
nowskiego zostałem również wciągnięty w dzia
łalność FIG-u. Obserwacja działalności prof. 
Chrzanowskiego na forum wymienionych orga
nizacji pozwoliła mi na poczynienie pewnych 
spostrzeżeń, które będą stanowić dobre uzu
pełnienie charakterystyki jego sylwetki. Są one 
następujące:
- prof. Chrzanowski cieszy się dużym między

narodowym autorytetem; jest on powszech
nie znany i szanowany w szerokich kręgach 
zawodowych i naukowych,

- gdy tylko jest po temu okazja prof. Chrza
nowski podkreśla swoje polskie pochodze
nie i demonstruje polski patriotyzm,

- polscy naukowcy, którzy z różnych powodów 
znaleźli się na forum międzynarodowym, a 
niezbyt dobrze sobie radzą i czują się zagu
bieni, czy to wskutek niezbyt dobrej znajo
mości języków obcych czy też wskutek bra
ku obycia, mogą zawsze liczyć na jego za
interesowanie i serdeczną pomoc (z pewno
ścią przejawia się w tym, w pewnym stopniu, 
jego nostalgia za krajem, ale nie tylko: jest to 
również wyraz jego generalnie życzliwego, ser
decznego stosunku do ludzi).[...]

Stwierdzam, że są spełnione wszystkie wa
runki dla nadania prof. Chrzanowskiemu ty
tułu i godności doktora honoris causa przez 
polską uczelnię.[. . .]"
Senat w tajnym głosowaniu jednomyślnie 
(47 głosami) podjął uchwałę o pozytywnym za
opiniowaniu wniosku AGH.

■ Wniosek Rady Wydziału Matematyczno-Fi
zycznego w sprawie pierwszego mianowania 
dra hab. Stanisława Kochowskiego na sta
nowisko profesora nadzwyczajnego w Insty
tucie Fizyki oraz pozytywną opinię Senackiej 
Komisji ds. Kadry Naukowej przedstawił prze
wodniczący Komisji, Prorektor M. DOLIPSKI. 
Głosy w pełni popierające wniosek zabrali: 
prof. J. FRĄCZEK, prof. R. GRZYMKOWSKI, 
prof J. SUWIŃSKI i prof K. PROBIERZ.

Dr hab. Stanisław Kochowski, lat 57 ,
jest zatrudniony w Politechnice Śląskiej od 
1969 roku. Stopień naukowy doktora nauk fi



zycznych uzyskał w 1976 roku na Wydziale Ma
tematyki, Fizyki i Chemii Uniwersytetu Śląskie
go, zaś doktora habilitowanego nauk technicz
nych na Wydziale Elektroniki Politechniki Wro
cławskiej w 2002 roku. Działalność naukową 
prowadzi w dyscyplinie F izyka  s tosow ana  - 
e lektron ika ciała s ta łego , a jego główne zain
teresowania naukowe, to: badania ekspery
mentalne i analiza teoretyczna powierzchnio
wych procesów elektronowych w strukturach 
metal-dielektryk-półprzewodnik, a także techno
logia otrzymywania i badanie własności cien
kich warstw metali i półprzewodników organicz
nych.
Publikowany dorobek dra hab. S. Kochowskie- 
go obejmuje 63 (po habilitacji - 9) pozycji, 
w tym: jedną monografię, 19 (5) artykułów 
w czasopismach zagranicznych, 9 (3) referatów 
publikowanych za granicą, 19 artykułów w cza
sopismach krajowych i 15(1) referatów publi
kowanych w kraju. Jego prace były 27 razy cy
towane przez innych autorów. W dorobku ma 
także wykłady na uczelni zagranicznej i dwa 
zgłoszenia patentowe. Obecnie prowadzi jeden 
otwarty przewód doktorski.
Współpracując z przemysłem realizował prace 
w zakresie wykorzystania technologii cienko
warstwowej do otrzymywania zwierciadeł, rezy
storów cienkowarstwowych oraz przygotowania 
podłoży pod cienkie warstwy.
Do osiągnięć dydaktycznych dra hab. S. Ko- 
chowskiego należą:
- opracowanie i prowadzenie wykładów z kil

ku przedmiotów ogólnych i specjalizacyjnych 
dla Wydziałów: Chemicznego, Elektryczne
go i Matematyczno-Fizycznego oraz prowa
dzenie seminarium (kierunek Fizyka tech
niczna),

- zaprojektowanie, zestawienie i prowadzenie 
kilkunastu ćwiczeń w laboratorium specjali
stycznym dla kierunku Fizyka techniczna,

- promotorstwo 14 i recenzowanie kilkunastu 
prac dyplomowych,

- koordynacja planów studiów dla kierunku F i
zyka techniczna,

- prowadzenie popularnych wykładów z fizyki 
dla szkół średnich,

- popularyzacja fizyki w ramach Olimpiady Fi
zycznej (przewodniczący Komitetu Okręgo
wego),

- czterokrotne wyróżnienie "Złotą Kredą" przez 
studentów Wydziału Matematyczno-Fizycz
nego i Wydziału Chemicznego.

Dr hab. S. Kochowski był w latach 1977-1981 
kierownikiem Zespołu Fizyki Powierzchni i 
Technologii struktur Półprzewodnikowych, w la
tach 1979-1982 był p.o. prodziekana Wydziału 
Matematyczno-Fizycznego, a od 2002 roku jest 
dziekanem tego wydziału.
Senat w tajnym głosowaniu jednomyślnie 
(47 głosami) poparł wniosek.

■ Wniosek Rady Wydziału Matematyczno-Fi
zycznego w sprawie pierwszego mianowania 
dra hab. Edwarda Kwaśniewicza na stano
wisko profesora nadzwyczajnego w Instytu
cie Matematyki przedstawił Dziekan dr hab. 
Stanisław KOCHOWSKI. Pozytywną opinię 
Senackiej Komisji ds. Kadry Naukowej przed
stawił przewodniczący Komisji, Prorektor 
M. DOLIPSKI.
Głos w pełni popierający zabrał prof. R. GRZYM- 
KOWSKI.

Dr hab. Edward Kwaśniewicz, lat 53,
jest zatrudniony w Politechnice Śląskiej od 
2002 roku. Stopień naukowy doktora uzyskał 
w 1984 roku na Wydziale Matematyki, Fizyki i 
Chemii Uniwersytetu Jagiellońskiego, zaś dok
tora habilitowanego na tym samym wydziale 
w 1992 roku. Działalność naukową prowadzi 
w dyscyplinie fizyka teoretyczna - fizyka ją d ro 
wa, a jego główne zainteresowania naukowe, 
to: zastosowanie metod matematycznych 
w opisie struktur jąder atomowych, matema
tyczne modele struktury jąder atomowych, za
gadnienie wielu ciał na przykładzie układów 
wielonukleonowych, struktura jąder atomowych. 
Publikowany dorobek dra hab. E. Kwaśniewi
cza obejmuje 44 (po habilitacji - 17) pozycje. 
Wiele z nich ukazało się za granicą jako wyni
ki wspólnych prac z Uniwersytetem w Mona
chium (Niemcy), Instytutem Fizyki Jądrowej 
w Julich (Niemcy), Uniwersytetem Technicznym 
w Wiedniu (Austria), Uniwersytetem w Katanii 
(Włochy) i Instituto Nazionale di Fisica Nucle- 
are w Katanii (Włochy). Uczestniczył w wielu 
konferencjach z zakresu fizyki nuklearnej 
w Belgii i we Włoszech. Czterokrotnie (po ha
bilitacji - trzykrotnie) prowadził zaproszone wy
kłady na uczelniach zagranicznych. Prowadzi 
jeden otwarty przewód doktorski.
Jest autorem jednego skryptu akademickiego. 
Prowadzi wiele wykładów z zakresu matema
tyki i fizyki. Jego autorskie wykłady monogra
ficzne to: Symetrie w fizyce i Mikroskopowe 
modele jąder atomowych.
Senat w tajnym głosowaniu poparł wniosek 
46 głosami przy jednym wstrzymującym się.

■ Wniosek Rady Wydziału Matematyczno-Fi
zycznego w sprawie pierwszego mianowania 
dra hab. Andrzeja Nowaka na stanowisko 
profesora nadzwyczajnego w Instytucie Ma
tematyki przedstawił Dziekan dr hab. Stanisław 
KOCHOWSKI. Pozytywną opinię Senackiej 
Komisji ds. Kadry Naukowej przedstawił prze
wodniczący Komisji, Prorektor M. DOLIPSKI. 
Głos w pełni popierający zabrał prof. R. GRZYM- 
KOWSKI.
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trudniony w Politechnice Śląskiej od 1970 roku. 
Stopień naukowy doktora uzyskał w 1972 roku 
na Wydziale Mechanicznym Energetycznym, 
zaś doktora habilitowanego na Wydziale Me
chanicznym Technologicznym w 1996 roku. 
Działalność naukową prowadzi w zakresie bu
dowy i eksploatacji maszyn oraz matematyki 
stosowanej, a jego główne zainteresowania na
ukowe, to: zastosowania metod grafów i sieci 
w modelowaniu i analizie układów maszyno
wych, optymalizacja charakterystyk dynamicz
nych maszyn metodą algorytmów genetycz
nych, symulacja dynamiki maszyn transporto
wych i stabilność ruchu pojazdów szynowych, 
dynamika hydropneumatycznych układów prze
pływowych oraz wibroizolacji maszyn. Jest au
torem 100 publikacji (po habilitacji - 40). Był 
zapraszany do prowadzenia wykładów. Prowa
dzi dwa otwarte przewody doktorskie.
Wśród osiągnięć dydaktycznych dra hab. 
A. Nowaka należy zaliczyć:
- współautorstwo podręcznika z dynamiki kon

strukcji, wydanego przez WNT,
- opracowanie i współautorstwo dwóch mono

grafii wydanych przez Politechnikę Śląską 
oraz czterech podręczników akademickich,

- opracowanie dwóch nowych podręczników: 
z hydrodynamiki oraz z teorii grafów i sieci 
(aktualnie przygotowywane do druku),

- dwie nagrody rektorskie za działalność dy
daktyczną.

Był współwykonawcą kilkunastu prac badaw
czych i ekspertyz na potrzeby przemysłu i KBN. 
Aktualnie współpracuje z Instytutem Transpor
tu Politechniki Śląskiej oraz z Wydziałem Me
chanicznym Technologicznym w pracy badaw
czej dla KBN i w przygotowaniu podręcznika 
z hydrodynamiki. Współpracuje również z Insty
tutem Transportu Politechniki w Kijowie i Insty
tutem Mechaniki Technicznej Politechniki 
w Kownie.
Do działalności organizacyjnej dra hab. A. No
waka należy zaliczyć:
kierownictwo Zakładu Metod Matematycznych 
w Technice, członkostwo w Radzie Wydziału, 
członkostwo PTMTiś i PTM, uczestnictwo 
w Komisji Rekrutacyjnej w Politechnice Śląs
kiej.
Senat w tajnym głosowaniu poparł wniosek 
39 głosami przy dwóch wstrzymujących się.

■ W niosek Rady Wydziału Budownictwa 
w sprawie pierwszego mianowania dra hab. 
inż. Jana Ślusarka na stanowisko profesora 
nadzwyczajnego w Katedrze Procesów Bu
dowlanych przedstawił Dziekan prof. S. MA
JEWSKI. Pozytywną opinię Senackiej Komi
sji ds. Kadry Naukowej przedstawił przewod
niczący Komisji, Prorektor M. DOLIPSKI.

Dr hab. inż. Jan Ślusarek, lat 50, jest za
trudniony w Politechnice Śląskiej od 1993 roku. 
Stopień naukowy doktora uzyskał w 1981 roku 
na Wydziale Budownictwa i Architektury Poli
techniki Szczecińskiej, zaś doktora habilitowa
nego na Wydziale Budownictwa Politechniki 
Śląskiej w 2002 roku. Działalność naukową pro
wadzi w dyscyplinie Budownictwo - fizyka ma
teriałów i budowli, a jego główne zainteresowa
nia naukowe, to:
- termodynamika procesów nierównowago

wych,
- kinetyka twardnienia tworzyw cementowych,
- modelowanie trwałości konstrukcji budowla

nych,
- ochrona i zabezpieczanie konstrukcji budow

lanych,
- modelowanie zjawisk transportowych (ciepła 

i wilgoci) w materiałach i przegrodach bu
dowlanych,

- analiza odporności materiałów kapilarno-po- 
rowatych na działanie wpływów zewnętrz
nych.

Dr hab. inż. J. Ślusarek opublikował 57 (po ha
bilitacji - 17) pozycji, w tym: 2 (1) monografie, 
2 (2) artykuły w czasopismach zagranicznych, 
4 (1) referaty za granicą, 19 (8) artykułów 
w czasopismach krajowych, 32 (7) referaty 
w kraju. Posiada 2 patenty i 6 świadectw racjo
nalizatorskich. Prowadzi promotorstwo dwóch 
otwartych przewodów doktorskich.
Opracował autorskie programy dydaktyczne 
w zakresie:
- budownictwa ogólnego,
- utrzymania obiektów budowlanych,
- technologii robót budowlanych,
- napraw i rehabilitacji obiektów budowlanych, 

zwłaszcza zabytkowych.
Był promotorem ponad 90 prac dyplomowych, 
prowadzi opiekę naukową na pięcioma dokto
rantami (dwa przewody otwarte).
Współpracuje z firmami budowlanymi w zakre
sie ratowania budynków zagrożonych awaria
mi. Pełni funkcje konsultanta dla firm budow
lanych i w ramach prac magisterskich i doktor
skich przy opracowaniu nowych produktów.
Dr hab. inż. J. Ślusarek współpracuje z Joint 
Research Centre - European Commission 
(Ispra - Italy) w zakresie Dynamie Analysis and 
Modelling Techniques; w ramach tego progra
mu jest realizowana praca doktorska.
Pełnione przez niego funkcje organizacyjne, to: 
pełnomocnik dziekana ds. studiów zamiejsco
wych w Żorach, kierownik wieczorowych kur
sów magisterskich na Wydziale Budownictwa, 
koordynator projektu zintegrowanego.
Dr hab. inż. J. Ślusarek jest laureatem nagro
dy I st. Rektora (2003 r.) za osiągnięcia nauko
we i prestiżowej nagrody im. W. Żenczykow- 
skiego za osiągnięcia naukowo-techniczne 
(2003 r.).



Senat w tajnym głosowaniu poparł wniosek 
45 głosami przy dwóch wstrzymujących się.

■ Wniosek Rady Wydziału Inżynierii Środo
wiska i Energetyki w sprawie pierwszego mia
nowania dr hab. inż. Ireny Wilkosz na sta
nowisko profesora nadzwyczajnego w Kate
drze Ochrony Powietrza przedstawił Dziekan 
prof. M. BODZEK. Pozytywną opinię Senac
kiej Komisji ds. Kadry Naukowej przedstawił 
przewodniczący Komisji, Prorektor M. DO- 
LIPSKI.

Dr hab. inż. Irena Wilkosz, lat 56, jest 
zatrudniona w Politechnice Śląskiej od 1994 
roku. Stopień naukowy doktora uzyskała 
w 1981 roku w Instytucie Podstaw Inżynierii 
Środowiska PAN w Zabrzu, zaś doktora habili
towanego na Wydziale Inżynierii Środowiska i 
Energetyki Politechniki Śląskiej w 2001 roku 
(zatwierdzenie przez CK w 2002 r.). Działalność 
naukową prowadzi w dyscyplinie Inżynieria śro
dow iska - ochrona pow ie trza , a jej główne za
interesowania naukowe, to ochrona powietrza
1 chemia atmosfery, a zwłaszcza zagadnienia 
statyki, kinetyki i modelowania matematyczne
go procesów związanych z ochroną powietrza 
(procesów oczyszczania gazów odlotowych) 
oraz procesów przemian zanieczyszczeń w at
mosferze. W tej dziedzinie wykonała kilka prac 
na potrzeby przemysłu, a obecnie uczestniczy 
w koordynowanym przez KOMAG projekcie 
"lmprovement of impact evaluation of emission 
particulate matter from industrial and municipal 
sources and traffic in urban agglomerations on 
health in outdoor/indoor environment in Europę". 
Dr hab. inż. I. Wilkosz opublikowała 37 (po ha
bilitacji - 5) pozycji, w tym 6 (1) monografii,
2 (1) artykuły w czasopismach zagranicznych, 
10 (0) artykułów w archiwach PAN, 4 (2) arty
kuły w czasopismach krajowych i 15 (1) refe
ratów krajowych.
Opracowała i prowadzi 7 wykładów; do dwóch 
z nich opracowała ćwiczenia tablicowe, projek
towe i laboratoryjne. Współpracowała przy pro
gramie studiów na kierunku Ochrona środowi
ska. Prowadziła 14 prac dyplomowych, a 32 re
cenzowała. Jest promotorem otwartego prze
wodu doktorskiego.
Dr hab. inż. I. Wilkosz jest kierownikiem Kate
dry Ochrony Powietrza (od 2003 r.), członkiem 
wydziałowej komisji do odbioru prac BK i BW 
(od 1999 r.) oraz opiekunem specjalności Sys
temy Ochrony Powietrza (od 2003 r ).
Senat w tajnym głosowaniu poparł wniosek 
42 głosami przy dwóch przeciwnych i dwóch 
wstrzymujących się.

■ Wniosek Rady Wydziału Elektrycznego 
w sprawie przedłużenia mianowania dr hab. 
inż. Pawła Sowy na stanowisko profesora 
nadzwyczajnego na czas nieokreślony w In

stytucie Elektroenergetyki i Sterowania Ukła
dów przedstawił Dziekan prof. B. GRZESIK. 
Pozytywną opinię Senackiej Komisji ds. Ka
dry Naukowej przedstawił przewodniczący 
Komisji, Prorektor M. DOLIPSKI.

Dr hab. inż. Paweł Sowa jest pracowni
kiem Politechniki od 1971 roku. Stopień dok
tora nadała mu Rada Wydziału Elektrycznego 
w 1980 roku i ta sama rada nadała mu w 1997 
roku stopień doktora habilitowanego. Reprezen
tuje dyscyplinę elektrotechnika - e lektroenerge
tykai, zaś jego zainteresowania badawcze sku
piają się na:
- zjawiskach elektromagnetycznych w ukła

dach przesyłowych,
- modelowaniu układu elektroenergetycznego,
- jakości i niezawodności zasilania,
- oddziaływaniu pola elektrycznego i magne

tycznego na organizmy żywe,
- chaosie ferrorezonansowym.
W ostatnim okresie pracuje nad analizą tech
niczno-prawną badań napięć rażeniowych oraz 
opracowaniem metodologii badań kryteriów 
kwalifikacji urządzeń w tym zakresie na etapie 
projektowania i eksploatacji (na potrzeby GZE 
Gliwice).
Jego publikowany dorobek naukowy liczy 
117 publikacji (po ostatniej nominacji - 46), 
w tym: 2 (2) książki, 2 (1) monografie, 4 (0) 
skrypty, 5 (1) artykułów w czasopismach zagra
nicznych, 45 (20) referatów zagranicznych, 
19 (3) artykułów w czasopismach krajowych, 
40 (19) referatów krajowych. Na zapraszane 
wykłady zagraniczne wyjeżdżał 12 (5) razy. Wy
promował 1 (1) doktora, 2 (1) przewody są 
w toku. Sporządził 5 (4) recenzji prac doktor
skich.
Odbył staże naukowe w Danii (8 miesięcy), Ka
nadzie (2 miesiące), Szwajcarii (4 miesiące), 
Niemczech (7 miesięcy) oraz krótkoterminowe 
w Hiszpanii, Japonii, Meksyku i Wielkiej Bryta
nii. Współpracując z ośrodkami zagranicznymi 
realizował:
- Badania symulacyjne dla analizy skutków 

zwarć w linii łączącej systemy austriacki i 
szwajcarski - badania weryfikujące modele 
oraz programy symulacyjne dla analizy skut
ków zwarć w liniach wysokiego napięcia

- Wyznaczenie współczynników przepięć oraz 
ocenę niezawodności pracy układu elektro
energetycznego 220 kV i 110 kV obszaru 
Al Ain (Zjednoczone Emiraty Arabskie)

- Kierownictwo grantów międzynarodowych 
(Wielka Brytania, Hiszpania, Japonia).

Do osiągnięć dydaktycznych dra hab. inż. 
R Sowy należy zaliczyć:
- opracowanie i prowadzenie wykładów z czte

rech przedmiotów na kierunku Elektro tech
nika (Wydział Elektryczny),
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z trzech przedmiotów na kierunku Elektroni
ka i Telekomunikacja (Wydział Elektryczny),

- opracowanie i prowadzenie wykłady na stu
dium doktoranckim (Wydział Elektryczny),

- opracowanie wielu programów ćwiczeń labo
ratoryjnych,

- opracowanie autorskich programów kompu
terowych - dydaktycznych,

- organizację praktyk studenckich,
- promotorstwo prac dyplomowych (19 magi

sterskich, 18 inżynierskich).
Od 1997 roku dr hab. inż. P. Sowa jest kierow
nikiem Zakładu Automatyki i Informatyki w ma
cierzystym Instytucie; w latach 1997-2001 był 
wiceprzewodniczącym, a od roku 2001 jest 
przewodniczącym Wydziałowej Komisji Wybor
czej.
Senat w tajnym głosowaniu poparł wniosek 
46 głosami przy jednym wstrzymującym się.

■ W niosek Rady Wydziału Elektrycznego 
w sprawie przedłużenia mianowania dr hab. 
inż. Lesława Topora-Kamińskiego na stano
wisko profesora nadzwyczajnego na czas 
nieokreślony w Instytucie Metrologii i Auto
matyki Elektrotechnicznej przedstawił Dziekan 
prof. B. GRZESIK. Pozytywną opinię Senac
kiej Komisji ds. Kadry Naukowej przedstawił 
przewodniczący Komisji, Prorektor M. DO- 
LIPSKI.

Dr hab. inż. Lesław Topór-Kamiński,
lat 58, jest pracownikiem Politechniki Śląskiej 
od 1981 roku. Tytuł doktora nadała mu Rada 
Wydziału Elektrycznego w 1981 roku, zaś dok
tora habilitowanego ta sama rada w 1996 roku. 
W roku 1999 został mianowany na stanowisko 
profesora nadzwyczajnego. Dziedziną jego 
działalności naukowej jest elektrotechnika 
z ukierunkowaniem na elektronikę. 
Opublikowany dorobek naukowy dra hab. inż. 
L. Topora-Kamińskiego wynosi 110 (po ostat
niej nominacji - 40) pozycji, w tym 2 (2) książ
ki, 2 (1) monografie, 5 (0) skryptów, 2 (2) arty
kuły w czasopismach zagranicznych, 1 (0) ar
tykuł w periodykach PAN, 16 (6) referatów za
granicznych, 38 (5) artykułów w czasopismach 
krajowych, 53 (27) referaty krajowe. Jest on 
autorem jednego patentu i trzech zgłoszeń pa
tentowych. Wypromował jednego doktora, a 
dwa przewody są w toku. Sporządził jedną re
cenzję rozprawy habilitacyjnej.
W Uczelni pełnił lub pełni następujące funkcje:
- kierownik Zespołu Elektrotechniki II w Insty

tucie Podstawowych Problemów Elektrotech
niki i Energoelektroniki w latach 1981-1984,

- prodziekan ds. studenckich dla kierunku 
Elektronika i Telekomunikacja Wydziału Elek
trycznego od 2003 roku,

- k ie row n ik  Z ak ładu  E lek tron ik i w  Ins ty tuc ie  
M etrologii i A utom atyki E lektro technicznej od 
2003 roku.

Senat w tajnym głosowaniu jednomyślnie po
parł wniosek (46 głosami).

■ Temat zaopiniowania wniosków o nagro
dę Ministra Edukacji Narodowej i Sportu
Prorektor M. DOLIPSKI rozpoczął od przypo
mnienia przebiegu ubiegłorocznych prac w tej 
sprawie, zasad przyznawania i obliczania na
gród oraz szczegółowego zrelacjonowania prac 
Rektorskiej Komisji ds. Nagród dla Nauczycie
li Akademickich (relacja w rubryce "Z prac 
Rektorskiej Komisji ds. Nagród'j.
W ubiegłym roku na 44 złożone wnioski Se
nat zaakceptował 22, a Pani Minister przyzna
ła 7 nagród.
W bieżącym roku nagroda indywidualna będzie 
wynosić 21.600 zł, zaś zespołowa do 43.200 zł. 
Spośród zgłoszonych w tym roku 24 wniosków 
Komisja zaopiniowała pozytywnie 12 wnios
ków o nagrody indywidualne i 2 wnioski o na
grody zespołowe. Wszystkie wnioski przedkła
da się Senatowi wraz z opinią Komisji.
Po dyskusji, w której głos zabrał prof. L. DO
BRZAŃSKI, zaś wyjaśnień udzielił Rektor 
W. ZIELIŃSKI, Senat w głosowaniu zaakcep
tował 14 wniosków, w tym 12 indywidualnych 
i 2 zespołowe.

■ Otwierając punkty poświęcone sprawom 
"Technoparku" Prorektor W. CHOLEWA ob
szernie przypomniał historię kształtowania się 
od lat dziewięćdziesiątych koncepcji sposobu 
wzmocnienia transmisji myśli naukowo-tech
nicznej do jej praktycznego wdrożenia, kon
cepcji, która przybrała obecny kształt "Techno
parku". Omówił też obecny stan i zaawanso
wanie działań kontrahentów. W dyskusji - za
dając pytania bądź udzielając wyjaśnień - 
udział wzięli: prof. J. KAŹMIERCZAK, dr inż. 
T. GIZA, Rektor W. ZIELIŃSKI, dr inż. 
J. KAPINOS, dr inż. K. STANGEL, Prorektor 
W. CHOLEWA.
Po dyskusji w głosowaniu jawnym  Senat 
podjął dwie uchwały.
W pierwszej Senat postanawia wyrazić zgo
dę na:
1. Przystąpienie Politechniki Śląskiej do two

rzonej spółki prawa handlowego pod firmą 
Park Naukowo-Technologiczny "Techno- 
park Gliwice" Sp. z o.o., której udziałow
cami będą Katowicka Specjalna Strefa Eko
nomiczna S.A., Miasto Gliwice oraz Poli
technika Śląska.



2. Objęcie w kapitale zakładowym spółki 
12 udziałów o wartości 4.000 zł każdy, na 
łączną kwotę 48.000 zł. Udziały zostaną 
pokryte w całości wkładem pieniężnym. 

Uchwała ta została przyjęta przy jednym gło
sie wstrzymującym się.
W drugiej Senat postanawia wyrazić zgodę na: 
Zwiększenie udziałów w spółce "Technopark 
Gliwice" Sp. z o.o. poprzez wniesienie aportu 
rzeczowego, obejmującego:
1. część działki gruntowej nr 11 obręb Gliwi

ce, arkusz 34, o powierzchni 8.631 m2
2. konstrukcję stalową nośną hali o po

wierzchni zabudowy 2.122,8 m2
0 wartości łącznej 2.859.900 zł, w tym:
- prawo własności gruntu 343.600 zł,
- konstrukcja nośna hali 2.516.300 zł,
gdy powyższe będzie niezbędnym warunkiem 
przyznania środków z funduszy strukturalnych 
Unii Europejskiej oraz gdy minister właściwy 
ds. Skarbu Państwa wyrazi zgodę na wniesie
nie wyżej określonego aportu do Spółki.
Tę uchwałę przyjęto przy trzech głosach 
wstrzymujących się.

■ Prorektor R. WILK - na bazie obszernego 
materiału ujętego tabelarycznie - szczegółowo 
przedstawił podsumowanie zimowej sesji eg
zaminacyjnej na Uczelni. Zwrócił szczególną 
uwagę na niewysoką sprawność studiów. Rek
tor W. ZIELIŃSKI wyraził nadzieję, że rezul
taty sesji będą przedmiotem szczegółowej ana
lizy na spotkaniu z prodziekanami ds. dydak
tyki, i że będą również analizowane na wydzia
łach.

■ Rektor W. ZIELIŃSKI otworzył, zaś Pro
rektor W. CHOLEWA szczegółowo omówił 
sprawę zatwierdzenia wartości "stałej prze
niesienia dotacji z roku ubiegłego". Senat 
jednomyślnie, w jawnym głosowaniu, zatwier
dził tę wartość w wysokości C = 0,6.

■ Sprawę zatwierdzenia zmian w Regula
minie Samorządu Studenckiego przedstawił
1 wyjaśnił Rektor W. ZIELIŃSKI, dodatkowe 
wyjaśnienia złożył przedstawiciel Samorządu 
Studenckiego. Po dyskusji, w której głos zabra
li: dr inż. J. SPAŁEK i dr inż. T. GIZA, zaś 
wątpliwości wyjaśniał Rektor W. ZIELIŃSKI, 
Senat jednomyślnie, w jawnym głosowaniu, 
zatwierdził proponowane zmiany.

■ W ramach spraw bieżących i wolnych
wniosków Rektor W. ZIELIŃSKI poruszył 
problemy, trudności i wątpliwości pojawiają
ce się przy próbach pozyskiwania wiadomości 
o zakresie działalności gospodarczej pracow
ników dydaktycznych. Poruszył również spra

wę stosowania prawa autorskiego na tle rozpa
trywanego podejrzenia o plagiat. Oba sprawy 
nawiązują do Akademickiego Kodeksu Etycz
nego Politechniki Śląskiej. W tej drugiej spra
wie wypowiadał się również prof. J. RUT
KOWSKI.
Oprócz tego poruszano sprawy:
- pozyskania funduszy na tzw. sieci naukowe 

w ramach BW,
- studiów dwustopniowych,
- wysokiej pozycji naszych domów studenc

kich w rankingu krajowym,
- powstania na Uczelni nowego teatru stu

denckiego po 34 latach przerwy,
- trudności z ochroną naszej sieci interneto

wej przed zawirusowaniem,
- słabego udziału uczelni technicznych 

w ogóle, a Politechniki Śląskiej w szczegól
ności, na liście laureatów Fundacji na rzecz 
Nauki Polskiej.

W tych sprawach głos zabierali: Rektor 
W. ZIELIŃSKI, Prorektor R. WILK, prof. 
J. SUWIŃSKI, Prorektor W. CHOLEWA i 
prof. L. DOBRZAŃSKI.
Rektor W. ZIELIŃSKI złożył na ręce dr 
K. CZAPLI gratulacje z okazji awansu zespo
łu siatkarzy AZS do I ligi.

Red.

(na podstawie zapisu magnetofonowego posiedzenia)

KRONIKA 
REKTORSKA

•  1 marca br. Prorektor W. CHOLEWA brał 
udział w otwarciu konferencji "Diagnostyka 
maszyn" organizowanej w Węgierskiej Górce 
przez Wydział Transportu Politechniki Śląskiej.

•  4 marca br. Prorektor M. DOLIPSKI prze
wodniczył posiedzeniu Rektorskiej Komisji ds. 
Badań Własnych. Przedmiotem obrad były od
biory Rektorskich Grantów Habilitacyjnych.

•  5 marca br. Rektor W. ZIELIŃSKI wziął 
udział w uroczystości nadania tytułów dokto
ra honoris causa Śląskiej Akademii Medycznej 
w Katowicach prof. dr. Manfredowi Goertne- 
rowi z Reńskiego Uniwersytetu im. Fryderyka 
Wilhelma w Bonn oraz prof. zw. dr. hab. n. med. 
Jerzemu Vetulaniemu z Instytutu Farmakologii 
PAN w Krakowie.

•  10 marca br. Rektor W. ZIELIŃSKI wziął 
udział w obchodach 10-lecia Uniwersytetu 
Opolskiego.
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•  11 marca br. odbyło się w Sali Senatu uro
czyste zakończenie i wręczenie dyplomów lau
reatom II edycji konkursu "Mój pomysł na biz
nes", współorganizowanego przez naszą Uczel
nię i Górnośląski Zakład Elektroenergetyczny. 
W uroczystości wzięli udział: Rektor W. ZIE
LIŃSKI, prorektorzy: W. CHOLEWA, M. DO- 
LIPSKI i R. WILK, przedstawiciele GZE SA 
oraz dziekani wydziałów, na których powstały 
nagrodzone prace.

•  13 marca br. Prorektor M. DOLIPSKI prze
bywał w Akademii Ekonomicznej w Katowi
cach, gdzie uczestniczył w spotkaniu nauczy
cieli akademickich i studentów województwa 
śląskiego z Papieżem Janem Pawłem II poprzez 
telewizję watykańską.

•  18 marca br. w Pałacu Prezydenckim 
w Warszawie odbyło się uroczyste zakończe
nie konkursu "Superpracownia 2003", zorgani
zowanego w ramach Projektu Prezydenta RP. 
Na konkurs napłynęło 120 projektów, z których 
wyróżniono 11, w tym 2 z Politechniki Śląs
kiej. Nagrody w postaci nowoczesnych labo
ratoriów komputerowych odbierali Rektor 
W. ZIELIŃSKI oraz prof. Dagmara Tejszerska 
i prof. Leszek Dobrzański.

•  18 marca br. Prorektor M. DOLIPSKI prze
wodniczył posiedzeniu Rektorskiej Komisji ds. 
Nagród dla Nauczycieli Akademickich. Przed
miotem obrad było opiniowanie wniosków o na
grody Ministra Edukacji Narodowej i Sportu.

•  19 marca br. Prorektor W. CHOLEWA brał 
udział w zakładowym zebraniu delegatów 
NSZZ "Solidarność".

•  22 marca br. Rektor W. ZIELIŃSKI wziął 
udział w Radzie Intemationales Hochschulin- 
stitut Zittau, która tym razem odbyła się w Uni
wersytecie Technicznym we Freibergu. Oma
wiano aktualne problemy IHI.

•  22 marca br. Prorektor W. CHOLEWA prze
wodniczył posiedzeniu Senackiej Komisji ds. 
Budżetu i Finansów.

•  23 marca br. Rektor W. ZIELIŃSKI wziął 
udział w Radzie Zespołu Szkół Wyższych 
w Rybniku. Głównymi tematami spotkania 
była dalsza rozbudowa kampusu przy ul. Rudz
kiej oraz zasady finansowania kampusu.

•  26 marca br. Rektor W. ZIELIŃSKI wziął 
udział w Forum Gospodarczym organizowa
nym przez prezydenta miasta Rybnik oraz pre
zesa Zarządu Izby Przemysłowo-Handlowej. 
Omawiano, między innymi, udział Politechni
ki Śląskiej w transgranicznym projekcie "Ener

gia", łączącym okręg rybnicki z opawskim 
w Czechach, który mógłby uzyskać współfi
nansowanie ze środków Unii Europejskiej.

•  29 marca br. Prorektor W. CHOLEWA prze
wodniczył obradom nadzwyczajnego posiedze
nia Senackiej Komisji ds. Budżetu i Finansów.

AKTY NORMATYWNE 
UCZELNI

W marcu 2004 roku ukazały się następujące
wewnętrzne akty normatywne Rektora Poli
techniki Śląskiej:
- Zarządzenie Nr 25/03/04 Rektora Politech

niki Śląskiej z dnia 1 marca 2004 roku 
zmieniające zarządzenie w sprawie gospo
darki drukami ścisłego zarachowania

- Zarządzenie Nr 26/03/04 Rektora Politech
niki Śląskiej z dnia 3 marca 2004 roku 
w sprawie realizacji zadań obronnych, obro
ny cywilnej, ochrony informacji niejawnych 
i ochrony przeciwpożarowej Politechniki 
Śląskiej w 2004 roku

- Zarządzenie Nr 27/03/04 Rektora Politech
niki Śląskiej z dnia 3 marca 2004 roku 
w sprawie obowiązków jednostek organiza
cyjnych i komórek administracyjnych Poli
techniki Śląskiej w zakresie stosowania 
ustawy - Prawo zamówień publicznych

- Zarządzenie Nr 28/03/04 Rektora Politech
niki Śląskiej z dnia 18 marca 2004 roku 
w sprawie opłat wnoszonych przez osoby 
ubiegające się o przyjęcie na studia w Po
litechnice Śląskiej w roku akademickim 
2004/2005

- Zarządzenie Nr 29/03/04 Rektora Politech
niki Śląskiej z dnia 24 marca 2004 roku 
w sprawie zasad powoływania komisji prze
targowych i wprowadzenia REGULAMI
NU PRACY KOMISJI PRZETARGO
WYCH W POLITECHNICE ŚLĄSKIEJ

- Zarządzenie Nr 31/03/04 Rektora Politech
niki Śląskiej z dnia 26 marca 2004 roku 
w sprawie planowania poziomu kosztów 
pośrednich w 2004 roku

- Zarządzenie Nr 32/03/04 Rektora Politech
niki Śląskiej z dnia 30 marca 2004 roku 
w sprawie powołania Uczelnianej Komisji 
Rekrutacyjnej w roku akademickim 2004/ 
2005

- Zarządzenie Nr 33/03/04 Rektora Politech
niki Śląskiej z dnia 31 marca 2004 roku 
w sprawie powołania Komisji ds. opraco
wania tematów zadań na sprawdziany 
przedmiotowe obowiązujące kandydatów



na I rok studiów w roku akademickim 2004/ 
2005

- Pismo Okólne Nr 11/03/04 Rektora Poli
techniki Śląskiej z dnia 30 marca 2004 roku 
w sprawie ustanowienia Pełnomocnika ds. 
Zdalnej Edukacji w Politechnice Śląskiej

- Pismo Okólne Nr 12/03/04 Rektora Poli
techniki Śląskiej z dnia 30 marca 2004 roku 
dot. Zarządzenia Nr 21/03/04 z dnia 
26.01.04 r. w sprawie oceny okresowej na
uczycieli akademickich.

M. Pietraszek

STOPNIE NAUKOWE, 
TYTUŁY, STANOWISKA

■ Z a k o ń c z o n e  d o k t o r a t y

• dr inż. Rajmund MANN
ur. 6.09.1971 r. w Świerklańcu, Instytut 
Mechanizacji Górnictwa. Promotor - prof. 
dr hab. inż. Marian Dolipski. Temat pracy: 
"Wpływ cech geometrycznych noży stożko
wych na energochłonność urabiania kom
bajnami chodnikowymi". RG, 9.03.2004 r.

• dr Bernhard STRZAŁKOWSKI
ur. 13.09.1959 r. w Gliwicach, Siemens In
fineon (Niemcy). Promotor - dr hab. inż. 
Bogusław Grzesik, prof. nzw. w Pol. Śląs
kiej. Temat pracy: "Analiza właściwości, 
optymalizacja i opracowanie modelu trans
formatora planarnego o wysokiej izolacji, 
zintegrowanego i realizowanego w techno
logii półprzewodnikowej BICMOS". RE,
2.03.2004 r., z wyróżnieniem

• dr inż. Roman CZYBA
ur. 27.10.1973 r. w Zabrzu, doktorant Wy
działu Automatyki, Elektroniki i Informaty
ki. Promotor - dr hab. inż. Marian Błachuta, 
prof. nzw. w Pol. Śląskiej. Temat pracy: "Syn
teza sterowania ruchem przestrzennym samo
lotu z zastosowaniem kontrakcji dynamicz
nej". RAu, 16.03.2004 r., z wyróżnieniem

• dr inż. Dariusz WÓJCIK
ur. 10.01.1974 r. w Czeladzi, doktorant Wy
działu Automatyki, Elektroniki i Informaty
ki. Promotor - dr hab. inż. Andrzej Kar
wowski, prof. nzw. w Pol. Śląskiej. Temat 
pracy: "Pole bliskie anten stacji bazowych 
telefonii komórkowej". RAu, 16.03.2004 r., 
z wyróżnieniem

• dr inż. Agnieszka IWAN
ur. 15.04.1974 r. w Staszowej, Centrum 
Chemii Polimerów PAN w Zabrzu. Promo

tor - prof. dr hab. inż. Danuta Sęk. Temat 
pracy: "Badania nad syntezą i właściwo
ściami nowych poliketanili". RCh,
17.03.2004 r.

• dr inż. Barbara BUNIKOWSKA
ur. 30.11.1945 r. w Bujakowie, Instytut Che
mii Nieorganicznej w Gliwicach. Promotor 
- dr hab. inż. Piotr Synowiec, prof. nzw. 
w Pol. Śląskiej. Temat pracy: "Badania pro
cesu oczyszczania solanki metodą krystali
zacji z reakcją chemiczną". RCh,
17.03.2004 r., z wyróżnieniem

• dr inż. Ewa PIETRASIK
ur. 30.12.1974 r. w Rudzie Śląskiej, dokto
rantka Wydziału Chemicznego. Promotor - 
dr hab. inż. Jan Hehlmann, prof. nzw. 
w Pol. Śląskiej. Temat pracy: "Badania pro
cesu suszenia brykietów paliwowych w zło
żach kompozytowych". RCh, 17.03.2004 r.

• dr inż. Marek MARCISZ
ur. 13.08.1974 r. w Knurowie, Instytut Geo
logii Stosowanej. Promotor - dr hab. inż. 
Krystian Probierz, prof. nzw. w Pol. Śląs
kiej. Temat pracy: "Zmiany jakości węgla 
od złoża do produktu handlowego na przy
kładzie procesu produkcyjnego KWK 
Szczygłowice". RG, 23.03.2004 r., z wyróż
nieniem

■ M i a n o w a n i e  n a  s t a n o w i s k o  
p r o f e s o r a  n a d z w y c z a j n e g o

• dr hab. Stanisław KOCHOWSKI
Instytut Fizyki,
od 1.04.2004 r. do 31.03.2009 r.

• dr hab. Edward KWAŚNIEWICZ 
Instytut Matematyki,
od 1.04.2004 r. do 31.03.2009 r.

• dr hab. Andrzej NOWAK 
Instytut Matematyki,
od 1.04.2004 r. do 31.03.2009 r.

• dr hab. inż. Jan ŚLUSAREK
Katedra Procesów Budowlanych, 
od 1.04.2004 r. do 31.03.2009 r.

• dr hab. inż. Irena WILKOSZ
Katedra Ochrony Powietrza, 
od 1.04.2004 r. do 31.03.2009 r.

■ N a d a n i e  t y t u łu  n a u k o w e g o  
p r o f e s o r a

• prof. dr hab. inż. Jerzy JAKUBIEC
Instytut Metrologii i Automatyki Elektro
technicznej, od 5.03.2004 r.

U. Czapla

Gratulujemy!
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z Zagranicą informuje
•W y ja z d y ,  przyjazdy
W marcu br. zanotowano 98 wyjazdów zagra
nicznych do 24 krajów: Australia (1), Austria 
(1), Brazylia (1), Chile (1), Chiny (1), Czechy 
(8), Dania (1), Finlandia (1), Francja (6), Gre
cja (3), Hiszpania (1), Holandia (1), Litwa (3), 
Niemcy (45), Norwegia (2), Portugalia (8), Sło
wacja (3), Słowenia (1), Szwecja (1), Tunezja 
(1), Ukraina (1), Węgry (2), Wielka Brytania 
(4), Włochy (1).
Głównym celem wyjazdów był udział w sta
żach, kursach i studiach - 47.
W tym samym okresie Uczelnię odwiedziło 
18 osób z 6 krajów: Francji (1), Grecji (2), 
Hiszpanii (1), Niemiec (12), Ukrainy (1), Wiel
kiej Brytanii (1).

H. Papkala

podjęcia decyzji o wytypowaniu do nagród 
Ministra Edukacji Narodowej i Sportu.

D. Beck-Ksiąiek

Złożone wnioski o nagrodą 
Ministra Edukacji Narodowej i Sportu 

w 2004 roku, w ujęciu wydziałowym

Wydział Indywi
dualne

Zespo
łowe Razem

RAr - - -

RAu 1 2 3
RB 4 - 4
RCH - - -

RE 2 2 4
RG 1 2 3
RIE 1 1 2
RMF 3 - 3
RMT - - -

RM 1 2 3
RT 2 - 2
ROZ - - -

Ogółem 15 9 24

12

Z PRA C  REK T O R SK IEJ  
KO M ISJI DS. N AGRÓ D

W dniu 18 marca br. odbyło się posiedzenie 
Rektorskiej Komisji ds. Nagród dla Nauczycie
li Akademickich. Zebraniu przewodniczył Pro
rektor ds. Nauki i Współpracy z Przemysłem 
prof. dr hab. inż. Marian DOLIPSKI. Tematem 
obrad było rozpatrzenie wniosków o nagrody 
Ministra Edukacji Narodowej i Sportu za wy
bitne i twórcze osiągnięcia naukowe oraz dy
daktyczne uzyskane przez nauczycieli akade
mickich naszej Uczelni w roku ubiegłym. 
Wydziały naszej Uczelni złożyły 15 wniosków 
o nagrody indywidualne oraz 9 wniosków o 
nagrody zespołowe (poniżej zamieszczono ze
stawienie tabelaryczne).
Wysokość nagrody ustala się przy zastosowa
niu mnożnika maksymalnej stawki miesięczne
go wynagrodzenia zasadniczego na stanowisku 
profesora zwyczajnego, wynagrodzenia obo
wiązującego na dzień 30 czerwca roku, w któ
rym zostaje przyznana nagroda.
Wysokość nagrody indywidualnej równa się 
4 takim stawkom, a nagrody zespołowej może 
wynieść do 8 stawek.
Komisja w głosowaniu tajnym pozytywnie 
zaopiniowała 12 wniosków indywidualnych i 
2 wnioski zespołowe.
Wszystkie wnioski (z opinią pozytywną bądź 
negatywną) zostały przedstawione Senatowi do

KONFERENCJE 
I SEMINARIA NAUKOW E
•  X V  K ongres  U nii Z astosow ań  

E lektrotechnik i U IE  w  D urbanie
Już po raz piętnasty w dniach 18-23 stycznia 
2004 roku, tym razem na półkuli południowej, 
w odległym Durbanie (RPA) nad Oceanem 
Indyjskim, w prawdziwie letniej aurze odbył 
się Międzynarodowy Kongres Elektrotermii. 
Hasło kongresu brzmiało przekonująco: 
"Plugging in the global world. Global strategy, 
local activity”. Pewne moje wątpliwości wzbu
dziło jedynie to, czy można zbudować global
ny świat, stosując różne systemy wtyczek i

Centrum konferencyjne w Durbanie - miejsce obrai 
XV kongresu UIE



kontaktów. W RPA nie tylko ruch jest lewo
stronny, ale także wtyczka jest wprawdzie zbli
żona do tej stosowanej przez Anglików, ale 
jednak nieco inna.
Kongres od wielu lat organizowany był przez 
Międzynarodową Unię Elektrotermii (Union 
International for Electroheat). W roku 1972 
miejscem obrad była Warszawa, gdzie w im
prezie zorganizowanej z dużym rozmachem 
wzięło udział 690 osób. Właściwie to obecnie 
z poprzedniego UIE pozostał jedynie skrót i 
logo, gdyż przed kilku latu ta mająca swoją sie
dzibę w paryskiej dzielnicy La Defense orga
nizacja zmieniła swą nazwę na Międzynaro
dową Unię Zastosowań Elektrotechniki (Inter
national Union for Electricity Applications). 
Jednak kongresy odbywają się nadal, choć nie
wątpliwie ich charakter zmienił w sposób dość 
istotny. Nie będę w tym miejscu przypominał 
historii kongresów UIE, gdyż wykraczałoby to 
poza założony zakres i objętość artykułu. 
Lokalizacja kongresu w odległym Durbanie 
budziła pewne wątpliwości i niewątpliwie za
owocowała mniejszą niż na poprzednich kon
gresach (Birmingham 1996, Lizbona 2000) 
liczbą uczestników (ok.180). Jednak warunki 
odbywania imprezy były znakomite (olbrzy
mie, znakomicie zorganizowane i wyposażone 
centrum konferencyjne, hojny sponsor, którym 
był dystrybutor energii elektrycznej w RPA fir
ma ESCOM).
Nawiasem mówiąc, w RPA wytwarza się aż 
75% całej energii elektrycznej kontynentu. 
Energetyka tego kraju oparta jest na węglu ka
miennym. Jest tylko jedna elektrownia atomo
wa w pobliżu Kapsztadu.
Otwarcie konferencji miało niezwykle uroczy
sty charakter. Wystąpił prezydent UIE profesor 
Uniwersytetu w Lueven (Belgia) Ronnie Bel-

mans. Nie zabrakło przedstawicieli władz cen
tralnych RPA i miejskich z Durbanu. Referaty 
zostały wydrukowane w materiałach konferen
cyjnych. W sesjach plenarnych wygłoszono kil
kanaście referatów poruszających węzłowe 
problemy zastosowań elektrotechniki. Rick 
Clayton z Candian Council on Electrotechno- 
logies wygłosił referat pod tytułem "Nowe 
modele promocji elektrotechnologii". Walter 
Van Loock omówił zagadnienia bezpieczeń
stwa i zdrowia w elektromagnetyzmie. Wiele 
uwagi poświęcił opisowi metod zapobiegania 
przepływowi prądu przez ciało człowieka oraz 
przedstawieniu standardów ochrony przeciw
porażeniowej. Luc Dewilde i Frans Van Hulle 
z belgijskiej firmy 3E Engineering omówili 
obecne kierunki rozwoju i perspektywy global
ne energii wiatrowej. Podobnej tematyki doty
czył artykuł przygotowany przez przedstawi
cieli firmy ESCOM. Energooszczędne i przy
jazne dla środowiska zastosowania technologii 
procesów elektrycznych przedstawił w swym 
referacie Egbert Baake z Instytutu Procesów 
Elektrotermicznych w Hannowerze. Autor 
przedstawił cechy charakterystyczne i zalety 
elektrotechnologii, a także podał przykłady ich 
praktycznych zastosowań do przeróbki pla
stycznej, obróbki w stanie półpłynnym, odle
wania taśm, mieszania stopów trudnotopli- 
wych, topienia i mieszania materiałów nieprze- 
wodzących, takich jak materiały ceramiczne, 
tlenki lub szkło. Autor sporo uwagi poświęcił 
topieniu stopów tytanu w piecu indukcyjnym 
z zimnym tyglem. W podsumowaniu Egbert 
Baake podkreślił, że opisane w pracy zastoso
wania elektrotechnologii stanowią tylko nie
wielki wybór różnych możliwości użycia ener
gii elektrycznej do przetwarzania różnych ma
teriałów. Inne procesy technologiczne, na przy

kład takie jak użycie technolo
gii laserowej do spawania lub 
cięcia lub technologii plazmo
wych do obróbki powierzch
niowej, kreują nowe możliwo
ści zastosowań. Podobnej te
matyki dotyczył referat Sergio 
Lupi z Uniwersytetu w Padwie. 
"Elektromagnetyczne przetwa
rzanie materiałów, badania i 
zastosowania przemysłowe" to 
tytuł jego artykułu. Autor omó
wił zastosowanie przetwarzania 
elektromagnetycznego w cią
głym odlewaniu. Sporo uwagi 
poświęcił półlewitacyjnemu to
pieniu metali o dużej czystości

Egbert Baake (Uniwersystet Hanower) wygłasza swój referat podczas 
sesji plenarnej
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wymienione przez autora, zastosowania prze
twarzania elektromagnetycznego, to między 
innymi wyciąganie kryształów półprzewodni
ków metodą Czochralskiego oraz nagrzewanie 
indukcyjne w polu poprzecznym w zastosowa
niu do wyżarzania taśm z miedzi i stopów oraz 
taśm stalowych.
Ciekawe referaty wygłoszono także w ramach 
sesji tematycznych: "Miasto przyszłości", 
"Nowe technologie elektryczne", "Alternatyw
ne źródła energii", "Bezpieczeństwo i ochrona 
zdrowia", "Nauka na odległość". Temat nagrze
wania indukcyjnego w polu poprzecznym kon
tynuował Bernard Nacke z Uniwersytetu 
w Hanowerze w ramach sesji tematycznej 
"Nowe technologie elektryczne". Autor omó
wił podstawy nagrzewania indukcyjnego, 
wskazał na zalety nagrzewania indukcyjnego 
w polu poprzecznym, podał wytyczne projek
towania wzbudników oraz sposób optymalizo
wania nagrzewnic indukcyjnych.
Konferencji towarzyszył bogaty program arty
styczny: występy zespołów zuluskich, a pod
czas spotkania koleżeńskiego koncert gwiazdy 
muzyki południowoafrykańskiej P.J. Powers. 
Podsumowując rezultaty konferencji prezydent 
UIE Ronnie Belmans podkreślił znakomitą or
ganizację konferencji, podziękował organiza
torom i uczestnikom. Zapowiedział, że następ
na konferencja UIE odbędzie się w jednym 
z krajów Europy Wschodniej przystępujących 
właśnie do Unii Europejskiej. Wszystko na to 
wskazuje, że tym krajem będzie Polska. Tak 
więc jest duża szansa, że po 36 latach Między
narodowy Kongres Zastosowań Elektrotechniki 
znów odwiedzi nasz kraj.

J. Barglik

Z ŻYCIA CKI
•  Kolejne spotkanie pełnomocników rekto
rów Zespołu Szkół Wyższych, w tym również 
pełnomocnika rektora ds. ZSzW - doc. Szcze
pana Wyry, z udziałem dyrektora CKI - prof. 
Joachima Kozioła, dyrektora administracyjne
go CKI - mgr. Stefana Makosza i prezesa Fun
dacji Ekologicznej "Ekoterm-Silesia" - inż. Mi
chała Śmigielskiego, odbyło się w budynku 
Akademii Ekonomicznej w Rybniku 8 marca 
br. Na spotkaniu omówiono sprawy dotyczące 
współpracy gospodarczej pomiędzy trzema 
uczelniami na terenie kampusu.

•  W dniu 11 marca br. odbyło się spotkanie 
dyrektora CKI - prof. Joachima Kozioła i mgr.

Stefana Makosza z dziekanem Wydziału Auto
matyki, Elektroniki i Informatyki - prof. Je
rzym Rutkowskim. Spotkanie poświęcone było 
sprawom dotyczącym kształcenia studentów 
oraz ustalenia limitu przyjęć na studia w Ryb
niku na rok akademicki 2004/2005.

•  12 marca br. na Wydziale Górnictwa i Geo
logii w Gliwicach z udziałem dziekana Wy
działu - prof. Krystiana Probierza, prodzieka
na ds. dydaktyki - dra hab. inż. Piotra Strzał
kowskiego oraz dyrektora CKI - prof. Joachi
ma Kozioła odbyło się spotkanie poświęcone 
uruchomieniu przez Centrum i Wydział RG 
studium podyplomowego, dotyczącego zarzą
dzania ochroną środowiska.

•  Na spotkaniu w CKI w dniu 18 marca br. 
z udziałem prof. Andrzeja Pląskowskiego (Po
litechnika Warszawska) - światowego specja
listy w zakresie tomografii procesowej, prof. 
Joachima Kozioła - dyrektora CKI i mgr. To
masza Odlanickiego-Poczobuta - specjalisty 
naukowo-technicznego w CKI omówiono spra
wy dotyczące możliwości współpracy w zakre
sie tomografii procesowej.

•  Jak co roku, przy współpracy z Fundacją 
Ekologiczną "Ekoterm-Silesia", Urzędu Miasta 
i Elektrowni "Rybnik", Centrum Kształcenia 
Inżynierów zorganizowało na terenie Zespołu 
Szkół Wyższych Targi Edukacji. Na tą okolicz
ność przygotowano materiały informacyjne o 
kierunkach i specjalnościach wydziałów, reali
zujących proces dydaktyczny w Ośrodku Ryb
nickim naszej Uczelni. Pracownicy i studenci 
poszczególnych wydziałów zapoznali wszyst
kich zainteresowanych z systemem kształcenia 
i rekrutacji na kierunkach, które będą urucho
mione w nowym roku akademickim 2004/ 
2005. Podczas targów odbył się cykl wykładów 
połączonych z Dniami Otwartymi w poszcze
gólnych uczelniach, zlokalizowanych na tere
nie kampusu (Politechnika Śląska, Uniwersy
tet Śląski, Akademia Ekonomiczna). Wykład na 
temat "Roli i znaczenia energetyki komunalnej 
w gospodarce i nauce" wygłosił prof. Joachim 
Kozioł. Podczas Targów zainteresowani mieli 
możliwość zwiedzenia Uczelni i zapoznania się 
z jej funkcjonowaniem.

•  40 lat minęło od tragicznego wypadku sa
mochodowego, w którym zginęli pracownicy 
naukowo-dydaktyczni zdążający na zajęcia do 
Ośrodka Rybnickiego naszej Uczelni. Trady
cyjnie w rocznicę tego zdarzenia - po mszy 
świętej - przedstawiciele dyrekcji CKI i SiTG 
złożyli kwiaty pod tablicą upamiętniającą tra
gicznie zmarłych pracowników.



•  W dniach 17-20 marca br. przebywał z wi
zytą w Lille (Francja) przedstawiciel CKI. Ce
lem wizyty była ocena możliwości współpra
cy w Programie Unii Europejskiej "Regional 
Triangle of Weimar".

•  W dniu 23.03.br. odbyło się w budynku 
Uniwersytetu Śląskiego na terenie kampusu 
spotkanie Rady Zespołu Szkół Wyższych. 
Głównym tematem podmiotowego spotkania 
było omówienie z prezydentem miasta Rybni
ka inicjatywy modernizacji hoteliku dla kadry 
naukowej trzech Uczelni, zlokalizowanego na 
terenie ZSzW. Koszt przedsięwzięcia pokryje 
miasto z środków własnych i pozyskanych do

tacji. W spotkaniu z ramienia naszej Uczelni 
uczestniczyli: JM Rektor prof. Wojciech Zie
liński, prof. Bolesław Pochopień, prof. Joachim 
Kozioł i doc. Szczepan Wyra.

•  W dniu 31 marca br. w budynku Fundacji 
Ekologicznej "Ekoterm-Silesia" w Rybniku od
było się kolejne posiedzenie Rady Fundacji. 
W posiedzeniu udział wziął pełnomocnik rek
tora ds. ZSzW - doc. Szczepan Wyra. Porządek 
obrad obejmował m.in. zatwierdzenie bilansu 
za rok 2003, udzielenie absolutorium Zarządo
wi i rozpatrzenie ramowego programu działa
nia i budżetu na rok 2004.

J. Katuszonek

JUBILEUSZ PROFESORA 
JÓZEFA SZARAWARY

26 lutego br. w sali seminaryjnej Katedry Chemii i Technologii Nieorganicznej odbyła się pod
niosła i bardzo miła w swoim wyrazie uroczystość z okazji jubileuszu 80-lecia prof. dra hab. 
Józefa Szarawary, wieloletniego pracownika Wydziału Chemicznego, doktora honoris causa Po
litechniki Szczecińskiej.

W uroczystości wzięło udział kilkudziesięciu obecnych i emerytowanych pracowników Wydzia
łu wraz z JM Rektorem prof. dr hab. inż. Wojciechem Zielińskim i Dziekanem prof. dr hab. inż. 
Jerzym Suwińskim, przedstawiciele współpracującego z Profesorem Oddziału SITPChem w Gli
wicach wraz z prezesem mgr inż. Jerzym Kropiwnickim, redaktor naczelny miesięcznika "Che
mik" mgr inż. Anna Bieniecka oraz bliscy współpracownicy Profesora z innych ośrodków na
ukowych i projektowych.
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dr hab. Jerzy Ciba, prof. Politechniki Śląskiej. Jubilat bowiem jest związany z Wydziałem Che
micznym pracą naukową i dydaktyczną od 55 lat, chociaż w jednostce o nazwie zmieniającej się 
podczas kolejnych reorganizacji, lecz zawsze w Zakładzie Technologii Nieorganicznej.
Sylwetkę Profesora - życiorys, działalność oraz osiągnięcia naukowe i dydaktyczne przedstawił 
wieloletni dyrektor byłego Instytutu Chemii, Technologii Nieorganicznej i Elektrochemii, w której 
to jednostce przez większość lat Profesor Szarawara pracował, prof. dr hab. inż. Witold Gnot. 
Niezwykle aktywne i pracowite zawodowe życie Jubilata, od chwili ukończenia studiów na Wy
dziale Chemicznym w 1950 roku, a podjęcia pracy jeszcze w 1949 roku, do chwili obecnej, do
starcza materiału do obszernej publikacji. Kolejne zdobywanie stopni naukowych, równoczesna 
praca na Uczelni i w Instytucie Syntezy Chemicznej w Gliwicach oraz Instytucie Nawozów 
Sztucznych w Tarnowie, obszerna praca naukowo-badawcza z dziedziny technologii i inżynierii 
chemicznej, termodynamiki stosowanej, kinetyki i inżynierii reakcji chemicznych uwieńczona: 
wydaniem dwóch stale wznawianych książek, trzech skryptów, autorstwem lub współautorstwem 
106 publikacji, wyjaśnieniem szeregu problemów technologicznych; wręcz ogromna praca dy
daktyczna w kształceniu inżynierów chemików, wypromowanie 15 doktorantów, określenie te
matyki i opieka nad 5 habilitantami, liczne recenzje naukowe, praca w KBN i Centralnej Komi
sji ds. Tytułu Naukowego i Stopni Naukowych; współpraca dydaktyczna z innymi uczelniami i 
naukowa z instytutami branżowymi oraz stowarzyszeniami inżynierskimi, biurami projektowy
mi i redakcjami czasopism naukowo-technicznych - to zaledwie część tego bogatego życiorysu. 
Działalność i osiągnięcia Profesora Szarawary zapewne będą mogły być szerzej zrelacjonowane 
na tych łamach w związku z podjęciem przez Radę Wydziału Chemicznego w dniu 24 marca br. 
uchwały w sprawie nadania Profesorowi godności Honorowego Profesora Politechniki Śląskiej. 
W dalsze części uroczystości, po gromkim "sto lat" i wzniesionym toaście, zebrani składali gra
tulacje i życzenia.
JM Rektor prof. Wojciech Zieliński przekazał Jubilatowi list gratulacyjny, w którym napisał:
"Z okazji wspaniałego Jubileuszu 80. Urodzin pragną złożyć Panu w imieniu całej społeczności 
akademickiej Politechniki Śląskiej i swoim własnym serdeczne gratulacje oraz wyrazy najwyż
szego szacunku. Proszą jednocześnie przyjąć podziękowania za wieloletnią, pełną zaangażowa
nia pracą naukową i dydaktyczną oraz za wiedzą i doświadczenie przekazywane przez Pana Pro
fesora całym pokoleniom studentów i młodych pracowników nauki.
Każde Pana działanie, wyróżniające się zawsze rzetelnością i poczuciem obowiązku, sprawiło, 
że zyskał Pan zasłużone uznanie wśród współpracowników i wychowanków.
Wraz z  gratulacjami proszą przyjąć w tym uroczystym dniu serdeczne życzenia należytej satys

fakcji z uzyskanych rezultatów, wszelkiej pomyślności w życiu osobistym, dobrego zdrowia i dłu
gich lat życia."
Dziekan Wydziału Chemicznego prof. Jerzy Suwiński, składając okoliczny adres, powiedział mię
dzy innymi:
"Blisko sześćdziesiąt lat studiów i pracy zawodowej łączy Pana Profesora z Wydziałem Chemicz
nym Politechniki Śląskiej. Były to lata pracy dla dobra wielu pokoleń studentów i młodszych 
pracowników, dla dobra naszego środowiska i polskiej chemii. Za te wszystkie lata i za każdy 
z tych około dwudziestu tysięcy dni wytężonej i owocnej pracy dziękujemy z całego serca.
Z  okazji osiemdziesiątej rocznicy urodzin w imieniu Rady Wydziału i swoim własnym składam 
Panu Profesorowi najserdeczniejsze życzenia dalszej wieloletniej aktywności w dobrym zdrowiu 
i kondycji."
Z niezwykle ciepłymi słowami wystąpił w imieniu Zarządu Gliwickiego Oddziału SITPChem 
mgr inż. Jerzy Kropiwnicki, życząc "...z całego serca spełnienia kolejnych marzeń, radości czer
panej z wielobarwnej palety zainteresowań, dobrych wspomnień, aby dzięki nim można było prze
trwać gorsze chwile, wychodzenia ponad to co praktyczne i rozkoszowania się tym co kryje się 
w każdym z nas i otaczającym świecie...".

Dyrektor Instytutu Chemii Przemysłowej w Warszawie prof. dr hab. inż. Jacek Kijeński w oko
licznościowym adresie napisał:
"...Poświęcił Pan, Panie Profesorze, swoje najlepsze lata i swój talent dla nauki i dydaktyki aka
demickiej, wzbogacając cywilizacyjny dorobek ludzkości o nowe odkrycia i wynalazki, a także 
przekazując licznym pokoleniom studentów i doktorantów swoje doświadczenia i swą wiedzę



gromadzoną i wzbogacaną przez lata. Pańskie prace z zakresu inżynierii i technologii chemicz
nej, stanowiące przedmiot licznych publikacji i opracowań monograficznych, na stałe weszły do 
światowej skarbnicy nauk podstawowych i stosowanych
Następnie Szanowny Jubilat przedstawił w skrócie swoją 55-letnią drogę "...jako pracownika 
naukowo-dydaktycznego Wydziału Chemicznego, z którym związał swoje życie zawodowe na do
bre i na złe.:.", wspomniał w ciepłych słowach ludzi, z którymi przyszło Mu współpracować, 
dobrą atmosferę pracy, swoje pasje turystyczne. Profesor serdecznie podziękował byłym i obec
nym współpracownikom "za okazywaną życzliwość, pamięć i uprzejmość oraz zorganizowanie 
uroczystości".
Podziękował również kierownictwu Katedry, a wcześniej Instytutu, oraz Wydziału za umożli
wienie dalszej spokojnej pracy naukowo-dydaktycznej mimo przejścia przed 10 laty na emery
turę.
Po tych wystąpieniach, w bezpośredniej i miłej atmosferze, przy poczęstunku przygotowanym 
przez młodszych współpracowników toczono dyskusje i wspominano minione lata.

T. Buczek

PROFESOR SŁODOW Y  
CZŁONKIEM  AKADEM II

W piśmie, którego facsimile zamieszczone jest na drugiej stronie okładki, Accademia Intemtio- 
nale "Greci-Marino", Accademia del Verbano di Lettere, Arti, Scienze informuje prof. Stanisła
wa Słodowego o swojej - znaczącej dla środowiska naukowego naszej Uczelni - decyzji: 
"Szanowny Panie,
Mamy honor poinformować Pana, iż Rada Dyrekcji Generalnej Akademii po zbadaniu posiada
nego dossier oraz otrzymanych dokumentów podjęła decyzję o przyznaniu

Panu Profesorowi dr. STANISŁAWOWI SŁODOWEMU 
Tytułu

CZŁONKA KORESPONDENTA AKADEMII 
DZIAŁU: SZTUKA

Powyższy list jest oficjalnym pismem nominacyjnym.
Członek Akademii będzie mógł obwieścić o przyznaniu tego tytułu w sposób, jaki uzna za właści
wy, będzie również mógł używać go w swoim artystycznym życiorysie.
Prosimy przyjąć wyrazy szacunku.

Przewodniczący ds. międzynarodowych
Vinzaglio: 12/03/2004
NB: Przyznaliśmy Panu tytuł wyższy Członka Korespondenta Akademii za wysoki profesjonalizm 
w dziedzinie sztuki."

Artysta rzeźbiarz Stanisław Słodowy, profesor nadzwyczajny w Politechnice Śląskiej, jest ab
solwentem Wydziału Rzeźby Akademii Sztuk Pięknych w Krakowie, którą ukończył w 1960 
roku obroną pracy dyplomowej w pracowni prof. Jerzego Badury.
Bezpośrednio po studiach zapisuje się do Związku Polskich Artystów Plastyków w Katowicach 
i odtąd uczestniczy w licznych wystawach i konkursach w kraju i za granicą, otrzymując szereg 
nagród i wyróżnień.
Do jego osiągnięć artystycznych należy zaliczyć między innymi:
- udział w ponad 40 wystawach i konkursach krajowych i zagranicznych, w tym dwie wysta

wy indywidualne w plenerze,
- szereg znaczących nagród za wartość artystyczną jego twórczości, w tym Grand Prix w Pary

żu i Lyonie,
- "Oskar" Amerykańskiego Instytutu Biograficznego za całokształt twórczości,
- dyplom Srebrnego Medalu i Medal "Arts-Sciences-Lettres" za całokształt twórczości wręczony 

w Paryżu w 1994 roku,
- członkostwo Międzynarodowego Stowarzyszenia Akademickiego "Arts-Sciences-Lettres", któ

remu patronuje Akademia Francuska, E
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demia del Verbano di Lettere, Arti, Scienze.
Pracę nauczyciela akademickiego w Politechnice Śląskiej podejmuje w roku 1965 jako asystent, 
w 1973 adiunkt, a od 1998 roku mianowany na stanowisko profesora nadzwyczajnego.
Cały okres zatrudnienia na Wydziale Architektury, kierowanym obecnie przez znakomitego or
ganizatora życia akademickiego, Panią prof. dr hab. inż. arch. Ninę Juzwę, wyraża się bardzo 
intensywnym poszerzaniem dorobku twórczego ściśle zespolonego z pracą dydaktyczną w Uczelni, 
który znacząco wpływał na wysoki poziom tej pracy.
Mówi Stanisław Słodowy:
"Towarzyszyła temu dobra atmosfera i życzliwość byłych Panów Rektorów i Prorektorów, 
ja k  i obecnie Pana Rektora prof. dr hab. inż. Wojciecha Zielińskiego i Panów Prorektorów, bo
wiem tylko w dobrej atmosferze i zrozumieniu można pomnażać dobro tak bardzo potrzebne nam 
wszystkim."
Stanisław Słodowy wykazuje duże zamiłowanie do pracy dydaktycznej. Zorganizował od pod
staw Pracownię Rzeźby, Zespół Sztuk Plastycznych wraz z opracowanym obszernym programem

dydaktycznym, dotyczącym zajęć z rysunku odręcznego, 
rzeźby i malarstwa, który jest realizowany po dzień dzi
siejszy w Katedrze Architektury Energooszczędnej, Pod
staw Technicznych i Plastycznych w Architekturze, kiero
wanej przez prof. dr. hab. inż. arch. Jacka Włodarczyka. 
Na szczególną uwagę zasługują - wynikające z programu 
- wakacyjne plenery rysunkowe organizowane w różnych 
miastach naszego regionu, które w znakomity sposób pre
zentują Uczelnię i Wydział Architektury poprzez organi
zowane bardzo uroczyście wernisaże wystaw poplenero
wych z koncertami muzyki kameralnej, przy dużej pomo
cy Pani Dziekan, prof. Niny Juzwy, zawsze wspierającej 
inicjatywy służące propagowaniu dobrego imienia naszej 
Uczelni.
Dla studentów najlepiej pracujących podczas pleneru ry
sunkowego i wykazujących się wysokim poziomem swo
ich prac przeznaczone są nagrody: JM Rektora, Dziekana 
Wydziału Architektury, JE ks. Biskupa Ordynariusza Die
cezji Gliwickiej, prezydentów miast i instytucji, na których 
terenie odbywał się plener rysunkowy.
Ukazujące się drukiem wydawnictwa albumowe, takie jak: 
"Politechnika Śląska w rysunkach", "Zabrze w rysunkach", 
"Mysłowice w rysunkach", "Rybnik w rysunkach" itp. to 
zwyczaj zapoczątkowany przez Stanisława Słodowego, na

kazujący, by po każdym odbytym plenerze rysunkowym ukazywał się drukiem taki album służą
cy sławieniu dobrego imienia Uczelni i Wydziału Architektury.
Profesor Stanisław Słodowy posiada znaczący dorobek zawodowy, na który składają się realiza
cje rzeźbiarskie w plenerze, w tym wysoko oceniany przez krytyków sztuki Pomnik Ofiar Fa
szyzmu w Jaworznie i liczne realizacje z zakresu sztuki sakralnej, która zajmuje wyjątkowe miej
sce w twórczości Artysty, bowiem tutaj uwidaczniają się jego szerokie możliwości zawodowe, 
wyrażające się nie tylko w rzeźbie, ale również w projektach i realizacji witraży, technik malar
skich w architekturze, pozłotnictwa oraz szeroko rozumianych prac konserwatorskich. 
Nieodłączną dziedzinę w całokształcie twórczości Profesora Słodowego stanowi medalierstwo; 
wyraża ono "znaki czasu", które pozostają w tych małych formach rzeźbiarskich. Przykładem 
tego jest wykonanie dla Uczelni kilku prac medalierskich, tablic pamiątkowych, insygniów rek
torskich i dziekańskich wykonanych w srebrze oraz miniaturowa statuetka "Ducha Świętego" 
przekazana Jego Świątobliwości Ojcu Świętemu Janowi Pawłowi II przez ówczesnego rektora, 
prof. Bolesława Pochopienia, w imieniu społeczności akademickiej naszej Uczelni w czasie spo
tkania z rektorami polskich szkół akademickich w Castel Gandolfo, w sierpniu 2001 roku.
Jak wynika z życiorysu Artysty, wszystkie lata pracy na Wydziale Architektury poświęcił z zamiło
waniem dydaktyce, dbając o jej znaczący poziom, oraz wykonaniu licznych prac dla Uczelni.

„Madonna”, wys. 260 cm, 1998 r.



Dzieła rzeźbiarskie profesora Słodowego znajdują się zbiorach muzealnych i kolekcjach, takich 
jak:
- Muzeum w Gliwicach,
- zbiory Wydziału Kultury i Sztuki Urzędu Wojewódzkiego w Katowicach,
- Muzeum Sztuki w Besanęon we Francji,
- Muzeum Medali w Paryżu,
- prywatne kolekcje we Francji i Stanach Zjednoczonych.
Twórczość Stanisława Słodowego jest prezentowana w wydawnictwach krajowych i zagranicz
nych, spośród których wymienić należy:
- monografia "Katowice, ich dzieje i kultura na tle regionu",
- "Plastycy Śląska i Zagłębia" Alfreda Ligockiego, Wyd. "Śląsk",
- "Who's Who in International Art", 3 edycje w Szwajcarii,
- "Quant a fart, le XXeme siecle etait conęu par des inconnus. L'histoire du salon d'automne

de 1903 a nos jours", Les Editions des arts et images du mond, Paris 1993,
- "Kto jest kim w województwie katowickim",
- "Most Admired Men and Women of the Year", The American Biografical Institute, USA,
- "Dictionary of International Biography", 23rd edition, Wielka Brytania,
- "Who is Who w Polsce", encyklopedia biograficzna z życiorysami znanych Polek i Polaków,

wydanie II uzupełnione, 2003 rok,
- Dizionario Enciclopedico Intemazionale d'Arte Moderna e Contemporanea 2003/2004, Casa 

Editrice Alba - Ferrara, Italia.
Za całokształt pracy dydaktycznej i artystycznej Profesor Słodowy został odznaczony Złotym i 
Brązowym Krzyżem Zasługi, Odznaką "Zasłużonemu dla Politechniki Śląskiej" oraz Medalem 
Komisji Edukacji Narodowej.
Nominacja na członka korespondenta Akademii Międzynarodowej Literatury, Sztuki i Nauki we 
Włoszech jest zaszczytnym uhonorowaniem pracowitej drogi twórczej Profesora Stanisława Sło
dowego, któremu życzymy dalszych znaczących sukcesów.

THETOS POMAGA NIESŁYSZĄCYM
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| Dziewczynka chodzła w pelerynce z czerwonym kaptu

Przemysław Szmal 
Instytut Informatyki 
W stęp
W Instytucie Informatyki Politechniki Śląskiej 
od kilku lat są 
prowadzone prace OE---------
r  r  Widok Okno Pomoc

nad zagadnienia
mi przetwarzania 
języka naturalne
go oraz grafiki i 
animacji kompu
terowej . W ich 
wyniku powstał 
system tłumacze
nia tekstów w ję
zyku polskim na 
polski język mi
gowy. Sam system 
jak i projekt, w ra
mach którego po
wstał, opatrzono 
nazwą Thetos, 
stanowiącą swo
bodny skrót z an

gielskiego: Text into Sign Language Automa
tic Translator for Polish. Początkowo system 
był określany roboczą nazwą TGT-1. System 
w ostatnim czasie uzyskał za sprawą mediów 
pewien rozgłos.
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• brać/wz^ć
• brudny
• brzuch
• brzydsi
► brązowy
► but 
i- był

► ból
► ból/boleć
► chcieć
► chleb
- chodzić

ptMSkp * mum
-  Parametry statyczne

-  prawa ręka:
układ palców tak w znaku U polskiego alt 
dłoń pionowo, końce palców w dół, wnęł 
klatka piersiowa: z prawe), w środku

-  Parametry dynamiczne
ręka prawa
ruch do przodu
ruch wahadłowy paków

* chorować
* chory
» chory/chorować
* chudy

• ciekawy
• ciemny
• ciepły
• cieszyć
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wsparcia finansowego ze strony Komitetu Ba
dań Naukowych: w latach 1999-2001 w ra
mach grantu nr 8 T11C 007 17 i obecnie (lata 
2003-2005) w ramach grantu nr 4 Tl 1C 024 24. 
Za prace w ramach projektu zespół wykonaw
ców otrzymał w roku 2002 Nagrodę Rektora 
Politechniki Śląskiej stopnia I. Zespołem kie
ruje dr inż. Przemysław Szmal. W skład zespo
łu wchodzą obecnie prof. dr hab. Marek Świ- 
dziński z Uniwersytetu Warszawskiego, dr hab. 
Bogdan Szczepankowski z Akademii Podla
skiej, pracownicy Politechniki Śląskiej: dr inż. 
Jarosław Francik, dr inż. Nina Suszczańska, mgr 
inż. Piotr Fabian oraz doktoranci: mgr inż. Mar
cin Ciura, mgr inż. Damian Grund, mgr inż. Sła
womir Kulików, mgr inż. Marek Mittmann.

Działanie systemu widziane z perspek
tywy użytkownika
System Thetos jest pomyślany jako narzędzie 
ułatwiające komunikację z osobami niesłyszą- 
cymi. Może także pomagać w nauce języka 
migowego. Użytkownik systemu ma do dyspo
zycji okno na ekranie komputera, podobne 
z wyglądu do innych programów z interfejsem 
graficznym, pracujących pod kontrolą systemu 
Windows (patrz ilustracja na str. 19). Typowe 
elementy sterujące umieszczone w oknie po
zwalają na wybór odpowiedniej funkcji, trybu 
pracy i przekazanie danych wejściowych i 
istotnych parametrów.
Jednym z głównych elementów przy nauce ję
zyka jest słownictwo. System Thetos można 
wykorzystać jako słownik zestawiający wyra
zy polskie z odpowiadającymi im znakami ję
zyka migowego. Interesujące nas słowo wybie
ramy z rozwijającej się na żądanie listy w le
wej części okienka. Efekt widoczny jest 
w głównym polu okienka: wybrany znak jest 
prezentowany przez rysunkową postać; postać 
taką przyjęło się nazywać awatarem. Dla uła
twienia obserwacji można przy pomocy myszki 
zmieniać położenie awatara. Użytkownik może 
uczyć się znaku przez proste naśladownictwo. 
Może też skorzystać z ułatwień metodycznych:

każdy znak opisany jest w specjalnej notacji, 
opracowanej i wprowadzonej do dydaktyki 
przez prof. Bogdana Szczepankowskiego. Opis 
znaku, czyli tzw. gestogram, wyświetlany jest 
przez system na żądanie, można też zapoznać 
się z opisem słownym poszczególnych frag
mentów gestogramu, dotyczących charaktery
stycznych cech znaku. Niektóre z tych cech to 
dla znaków "statycznych" - układ obu rąk, dło
ni i palców w początkowej (i jedynej) fazie 
prezentacji znaku, dla znaków "dynamicznych" 
- dodatkowo sposób przemieszczania się czę
ści ciała i ich położenie końcowe.
Bardziej zaawansowani użytkownicy systemu 
mogą ręcznie ustalać parametry położenia po
szczególnych części awatara i ich ruchu - bądź 
drogą manipulacji wykonywanej przy użyciu 
myszki, bądź poprzez zadawanie numeryczne 
wartości kątów obrotu w poszczególnych sta
wach.
Ucząc się języka dochodzimy w pewnym mo
mencie do etapu formułowania w tym języku 
zdań i dłuższych wypowiedzi przenoszących 
zamierzoną przez nas treść. System Thetos po
zwala na wpisanie z klawiatury wypowiedzi 
w języku polskim w polu tekstowym w górnej 
części ekranu. Na sygnał tłumaczy je w dwóch 
fazach. W pierwszej fazie, lingwistycznej, tłu
maczy wypowiedź na ciąg słów ułożonych 
w szyku zgodnym z regułami języka migowe
go. W drugiej fazie, multimedialnej, słowa te 
są kolejno interpretowane na odpowiadające im 
znaki języka migowego. W efekcie uzyskuje
my animowaną sekwencję gestów. Przyjmijmy 
na przykład, że zostało wpisane następujące 
zdanie (pochodzące z bajki o Czerwonym Kap
turku):
"Dziewczynka chodziła w czerwonej peleryn
ce z kapturkiem i dlatego wszyscy nazywali ją  
Czerwonym Kapturkiem".
Po fazie lingwistycznej otrzymamy ciąg słów: 
"dziewczynka - chodzić - w - czerwony - pele
rynka - przedtem - . - pelerynka - mieć - kap
turek - . - wszystek - nazywać - dlatego - on - 
czerwony - kapturek"

20 dziewczynka chodzić w czerwony pelerynka przedtem



Na rysunku zostały przedstawione wybrane 
kadry z prezentacji poszczególnych gestów 
składających się na pierwsze zdanie przekładu, 
wykonanej w fazie multimedialnej.

Działanie systemu widziane od środka
Pracę systemu trzeba rozpatrywać oddzielnie 
dla obu faz tłumaczenia.
W fazie lingwistycznej wypowiedź wejściowa 
jest poddawana analizie językowej - morfolo
gicznej, syn taktycznej i semantycznej. W trak
cie tego są rozpoznawane i klasyfikowane po
szczególne wyrazy użyte w wypowiedzi, usta
lane zastosowane konstrukcje składniowe oraz 
przypuszczalne znaczenie. Poszczególne etapy 
analizy nie dają wyników jednoznacznych; ko
lejne etapy pozwalają na odsianie znacznej 
części, a czasem wszystkich konstrukcji niepo
prawnych, nie pasujących do kontekstu całej 
wypowiedzi. Wyniki analizy składają się na 
pewną postać pośrednią wypowiedzi. Jest ona 
wykorzystywana do właściwego tłumaczenia, 
czyli tzw. transferu. Po transferze ustalana jest 
budowa składniowa wypowiedzi wynikowej 
(w języku migowym), i wreszcie dobierane są 
kolejne słowa, które będą wchodzić w jej 
skład.
W fazie multimedialnej jest dokonywana inter
pretacja kolejnych słów wypowiedzi wypraco
wanej w fazie lingwistycznej. Etap wstępny to 
odnalezienie gestogramu odpowiadającego da
nemu słowu. Po tym następuje wysterowanie 
awatara. Rozwiązania wymaga przy tym wie
le problemów. Zaczyna się od postaci awata
ra, jej wymiarów narzuconych przez modelo
wy szkielet, i wyglądu zewnętrznego, swoistej 
powłoki - widocznych części ciała, skóry i 
ubrania. Symboliczny, dość ogólnikowy opis 
ruchów trzeba przełożyć na zmiany położeń 
części ciała awatara, uwzględniając ogranicze
nia anatomiczne - możliwości i ograniczenia 
ruchu w poszczególnych stawach, zapobiega
jąc widocznym samokolizjom (znalezieniu się 
dwóch części ciała dokładnie w tym samym 
miejscu, co daje efekt ich przenikania się). Jest 
wreszcie kwestia zwizualizowania postaci, 
przedstawienia jej obrazu widzianego z dowol
nie wybranego punktu.

Wersje systemu
W chwili obecnej można mówić o dwóch za
sadniczych wersjach systemu, związanych 
z realizacją dwóch wspomnianych we wstępie 
projektów badawczych KBN.
Na zakończenie pierwszego projektu, w roku 
2001 powstała wersja pierwsza, prototypowa. 
W jej części lingwistycznej wykorzystano 
ograniczoną liczbę schematów składniowych i

semantycznych, uwzględnianych w czasie ana
lizy wypowiedzi wejściowej i tłumaczenia. 
Pojemność słownika wyrazów polskich (a ści
ślej - zbioru słowników obejmujących poszcze
gólne części mowy), determinująca bogactwo 
wypowiedzi możliwych do przetłumaczenia, 
była stosunkowo duża - obejmował on około 
50000 słów. W części multimedialnej był wy
korzystywany dość toporny awatar wykonany 
własnymi siłami.
Słownik gestogramów liczył 600 znaków.
Na bazie prototypu opracowano wersję demon
stracyjną, nieco okrojoną. Jej słownik gestogra
mów obejmuje 45 pozycji, nie ma możliwości 
tłumaczenia dowolnych tekstów, można nato
miast uzyskać tłumaczenie kilku przykładowych 
zdań. Wersja demonstracyjna jest dostępna pod 
adresem: http://sun.iinf.polsl.gliwice.pl/sign/, 
skąd można ją  ściągnąć i zainstalować.
Obecnie trwają prace nad nową, udoskonaloną 
i rozszerzoną wersją systemu. W jej części lin
gwistycznej w czasie analizy jest brany pod uwa
gę szerszy zakres konstrukcji syn taktycznych i 
semantycznych. Między innymi - w przeci
wieństwie do wersji prototypowej -  są 
uwzględniane zależności między zdaniami. 
Trwa porządkowanie i rozbudowa słowników 
-  liczba haseł zwiększy się do 65000. Część 
multimedialna będzie rozporządzała szerszym 
repertuarem znaków: oprócz dotychczasowych, 
awatar będzie znał wszystkie znaki obowiązu
jące kandydata na tłumacza języka migowego 
w czasie egzaminu kwalifikacyjnego (zestaw 
podstawowy liczący 1000 znaków). Przewi
dziano możliwość użycia dowolnego awatara 
wykonanego przy pomocy profesjonalnego pa
kietu 3D Studio Max firmy Discreet. Ilustra
cje w tekście pokazują jeden ze standardowych 
awatarów dołączonych do tego pakietu. Dosko
nalone są algorytmy zapewniające eliminację 
samokolizji. Istotną nowością jest dodanie ani
macji twarzy i synteza mowy - awatar będzie 
przekazywał niesłyszącym dodatkowe infor
macje przy pomocy mimiki twarzy, ruchu warg 
i wypowiadanych słów.

Zastosow ania
0  zastosowaniu systemu w znacznym stopniu 
przesądza zawartość słowników gestogramów
1 słowników części lingwistycznej. Wersja pro
totypowa była zorientowana na zagadnienia 
pierwszej pomocy medycznej i w zasadzie mo
głaby być wykorzystana przez lekarzy pierw
szego kontaktu, personel szpitali i pogotowia 
ratunkowego. Od dwóch łat jest wykorzysty
wana w Instytucie Języka Polskiego UW w za
jęciach dydaktycznych ze studentami i podczas

http://sun.iinf.polsl.gliwice.pl/sign/
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rozszerzona, dopracowana, dodatkowo będzie 
mogła znaleźć zastosowanie w urzędach, 
w różnego typu stanowiskach informacyjnych, 
w telewizji i kinematografii do tłumaczenia 
tekstów lub napisów. Ważny obszar zastosowań 
to praca z dziećmi niesłyszącymi, pomoc w na
uce języka fonicznego i ułatwienie im dostępu do 
literatury, w tym - tekstów bajek. Do tego nawią
zują przedstawione w artykule przykłady.

C iąg  dalszy
Doprowadzenie obecnego projektu do końca 
nie będzie oznaczało zakończenia prac nad sys
temem i jego elementami. Konieczne będzie 
dalsze doskonalenie części lingwistycznej i 
multimedialnej. Dużym wyzwaniem jest umoż
liwienie osobom niesłyszącym komunikacji 
dwustronnej z osobami słyszącymi. W celu za
pewnienia takiej komunikacji system tłumaczą
cy musi być w stanie wprowadzać, analizować 
i tłumaczyć wypowiedzi przekazywane zarów
no w postaci sygnałów mowy, jak też za po
mocą znaków języka migowego. W tym zakre
sie są już konkretne plany - Instytut Informa
tyki wchodzi w skład konsorcjum zorganizo
wanego przez hiszpańską firmę REDHADA, 
mającego na celu wykonanie i przygotowanie 
wdrożenia odpowiedniego systemu tłumaczą
cego. Konsorcjum jesienią ub. roku złożyło 
wniosek o finansowanie projektu w ramach 
VI Programu Ramowego.

CHRZEŚCIJAŃSKIE
FORUM

PRACOWNIKÓW
NAUKI
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“ F O  RUM ĉ a nas’ nauczyciel> akade-
1 ► ^  ^  mickich, jest najważniejsze
~ w życiu? Do czego dążymy, o
|  5 czym marzymy, czym się kie-
S N A U K I?  rujemy w swoich decyzjach,

jakie wartości cenimy? Za
pewne na takie pytania każdy z nas odpowie
działby trochę inaczej. Ale wielu pracowników 
uczelni kształtuje swoje życie w oparciu o wiarę 
w Jezusa Chrystusa. Podchodzą oni do pracy na
ukowej i dydaktycznej z perspektywy chrześci
jańskiego światopoglądu. I też zarówno w rela
cjach ze studentami, jak i współpracownikami, 
otwarcie przyznają się do swojej wiary.

Właśnie tacy pracownicy polskich uczelni 
współdziałają w ramach Chrześcijańskiego 
Forum Pracowników Nauki. Co jest dla nich 
szczególnie ważne?
- Współpraca w stawaniu się coraz lepszym 

pracownikiem uczelni - tak w dziedzinie 
naukowej jak i dydaktycznej;

- wzajemna pomoc w kształtowaniu życia 
w oparciu o wiarę i wartości chrześcijańskie 
w równowadze między sferą zawodową, 
rodzinną i duchową;

- promocja wartości chrześcijańskich w kon
tekście spraw i problemów ważnych dla 
środowiska akademickiego;

- integracja pracy naukowej i światopoglądu 
chrześc ij ańskiego;

- kształtowanie etyki pracy naukowej i dy
daktycznej.

W Forum jest też miejsce i dla Ciebie, Czytel
niku. Twój punkt widzenia, Twoje pomysły 
mogą być bezcenną inspiracją w realizacji ce
lów Forum. Więcej informacji o naszych spo
tkaniach i konkretnych działaniach znajdziecie 
państwo na stronie www.chfpn.pl .
Najbliższy wykład na naszej uczelni organizo
wany przez Forum odbędzie się 13 maja br. 
w czwartek o godzinie 19.00 w auli D Wydzia
łu Automatyki, Elektroniki i Informatyki (Gli
wice, ul. Akademicka 16). Temat wykładu to 
"Biblijne konsekwencje dla życia społecznego 
i politycznego". Wygłosi go Zygmunt Kareł, 
rektor BST we Wrocławiu.
Jednym z celów Forum jest także organizowa
nie konferencji dla nauczycieli akademickich i 
ich rodzin. Najbliższa taka konferencja odbędzie 
się nad pięknym jeziorem w Sielpi, w dniach 
10-13 czerwca br. Zapraszamy serdecznie na tę 
konferencję pracowników naszej uczelni wraz 
z ich rodzinami. Podczas konferencji, oprócz 
wykładów i seminariów dotyczących:
- relacji między wiarą a nauką,
- roli wiary w życiu pracowników uczelni 
oraz problematyki środowiska akademickiego 
będzie dużo czasu wolnego na odpoczynek, a w nim
- zwiedzanie jaskini Raj, wycieczka w Góry 
Świętokrzyskie itp. W programie przewidziano 
również zajęcia dla dzieci podczas wykładów. 
M iejsce konferencji:
OSiR " Komunalni" ul. Spacerowa 1,
Sielpia koło Końskich 
Tel. (0410) 372-02-92
Kwaterowanie w środę od godziny 16:00, wy
jazd w niedzielę po 14:00.
Koszt od osoby dorosłej 199 złotych. Płatne do 
20 maja na rachunek:

http://www.chfpn.pl


Ruch Nowego Życia, ul. Polnej Róży 1C, 
02-776 Warszawa

59102010130000040200021436 
z dopiskiem "ChFPN - Konferencja w Sielpi". 
Opłata obejmuje wyżywienie i noclegi w po
kojach dwu- i trzyosobowych z łazienkami.
Sekretariat Konferencji:
Tadeusz Szkałuba, Ruch Nowego Życia, Kra
ków, tel (012)412-83-00,
Email: tamar@poczta.onet.pl oraz 
Andrzej Zabołotny, , Ruch Nowego Życia, 
Warszawa, tel (022) 644-59-54 
Email: kontakt@chfpn.pl

A. Hławiczka

SIATKARZE  
AZS  

W I LIDZE!
Dyrektor Ośrodka Sportu Politechniki Śląskiej 
dr Krzysztof Czapla wystosował do JM Rek
tora radosny list, w którym czytamy:
"Z wielką radością pragnę poinformować Pana 
Rektora, że siatkarze AZS Politechniki Ślą
skiej osiągnęli jeden z największych sukcesów 
w historii klubu, awansując do I  ligi. W fina
le play-off do trzech wygranych spotkań poko
nali 3:0 zespół Ikar Inkasso Legnica.
Drużyna grała w składzie:
Wojciech Czapla - kapitan, Daniel Wilk, Mar
cin Kozioł, Arkadiusz Leś, Aureliusz Sarga, 
Krzysztof Stanek, Sławomir Krypel (libero), 
Aleksander Mutryn, Łukasz Burzyński, Adel 
Mouelhi.
Trener: Krzysztof Czapla 
Kierownik drużyny: Tadeusz 
Pręda.
Sukces ten osiągnęliśmy 
w przeddzień sześćdziesiątej 
rocznicy powstania Politechni
ki Śląskiej oraz klubu AZS Po
litechniki Śląskiej, w którym 
sekcja siatkówki mężczyzn nie
przerwanie działa od 60 lat."

A stało się tak dzięki zespoło
wi AZS Carbo Market Poli
technika Śląska, który pod kie
runkiem trenera dra K. Czapli

w trzecim spotkaniu play-off rozgrywanym 
w Legnicy postawił kropkę nad i, ogrywając 
gospodarzy 3:0 (w setach 25:22, 25:17, 25:17). 
Było to trzecie zwycięstwo nad Ikarem Legni
ca; poprzednio w dwóch spotkaniach 
w Gliwicach akademicy wygrali dwukrotnie - 
3:2 i 3:0.
Gliwickie mecze zgromadziły w hali Ośrodka 
Sportu przy ul. Akademickiej 26 (były OSiR) 
nadkomplet (ponad 800) widzów, którzy przeżyli 
niespotykane emocje, szczególnie w pierw
szym, sobotnim meczu.
Nasi siatkarze normalnie trenują i rozgrywają 
ligowe mecze w nowej hali przy ul. Kaszub
skiej, jednak w obliczu ogromnego zaintereso
wania musieli przenieść się do hali byłego 
OSiR-u ze względu na brak trybun (w nowej 
hali trybuny są tylko po jednej stronie i 
mieszczą około 450 osób). Dobrze, że trener 
w porę zadecydował o zmianie miejsca tych 
arcyważnych rozgrywek, ale dla samych za
wodników była to... gra na wyjeździe! 
Legniczanie po wygraniu trzech spotkań z fa
worytem rozgrywek, Energetykiem Jaworzno, 
liczyli raczej na wygraną, tym bardziej, że do 
Gliwic zjechała liczna grupa świetnie zorgani
zowanych i wyposażonych (w trąbki, bębny 
itp.) kibiców. Wcześniej działacze z Legnicy 
dwukrotnie filmowali naszą drużynę w spotka
niach z Beskidem Andrychów, licząc, że to po
może im w ograniu gliwiczan. Te zabiegi or
ganizacyjne na pewno pomogły zawodnikom 
Ikara, ale nie na tyle, żeby wygrać choć jedno 
spotkanie.
Cztery partie pierwszego spotkania były bar
dzo wyrównane, ale to AZS prowadził w se
tach 2:1 i większość widzów była przekonana,

Legniczanie dopingowali z całych sił

23

mailto:tamar@poczta.onet.pl
mailto:kontakt@chfpn.pl


m
ar

ze
c 

20
04

24

że czwarta partia będzie ostat
nią, ponieważ azetesiacy pro
wadzili dość długo z przewagą 
kilku punktów. Jednak legni- 
czanie zdecydowanie poprawi
li zagrywkę i wyszli na prowa
dzenie 23:21, i w końcu wygra
li seta 25:22.
Piąty set jest zawsze wielką lo
terią, ale dla kibiców jest naj
bardziej emocjonujący. Zaczę
ło się rewelacyjnie - przy do
brej zagrywce (M. Kozioł!) gli- 
wiczanie prowadzili już 6:3, 
potem 9:6, i była to już dość 
komfortowa sytuacja, zważyw
szy że piątą partię gra się do 
15 punktów. Niestety, po silnej 
zagrywce P. Francuza goście 
zdobyli trzy punkty i doprowa
dzili do remisu 11:11.
Trener gliwiczan wykorzystuje 
w tym momencie drugą prze
rwę. Temperaturę w hali pod
noszą zawodnicy obydwu dru
żyn, grając punkt za punkt, a 
przy stanie 13:13 publiczność wstaje z miejsc. 
I wtedy trener legniczan popełnia błąd, wpusz
czając na boisko siedmiu zawodników - punkt 
dla nas, prowadzimy 14:13! Na zagrywce po
jawia się środkowy gliwiczan A. Leś, który 
poprzednio popisywał się silnymi serwami, ale 
teraz zagrywa bezpiecznie. Goście wystawiają 
piłkę na prawy atak do swojego najlepszego za
wodnika, który wali piłkę z całych sił po pro
stej, ale trafia na idealnie ustawionego K. Stan
ka, który daje popisową "czapę". Jest 15:13 dla 
AZS i w całym spotkaniu 3:2. Hala szaleje, za
wodnicy tańczą na środku boiska, osiemset wi
dzów śpiewa "sto lat"!
To było piękne, porywające widowisko - tak 
oceniają spotkanie spragnieni dobrej siatków
ki gliwiccy kibice.
Niedzielne spotkanie było pokazem dobrej, 
kombinacyjnej i widowiskowej gry naszych 
zawodników, którzy uskrzydleni sobotnim 
zwycięstwem wygrali gładko 3:0 (25:17, 25:14 
i 25:23).
Finał play-off o wejście do I ligi gra się do 
trzech wygranych spotkań. Naszemu zespoło
wi potrzebna była już tylko jedna wygrana 
w Legnicy. O tym mieliśmy się przekonać 
w sobotę, 20 marca, lub w niedzielę -21.

Zwyciężyliśmy!!!
fot. A. Witwicki

Do Legnicy wybrało się 120 wiernych kibiców 
naszej drużyny - to z pewnością też zmobili
zowało gliwiczan do dobrej gry. Szkoleniowiec 
akademików zrezygnował z noclegów w Le
gnicy, mając przekonanie, że jego drużynie 
wystarczy sobotnie spotkanie, aby z tarczą 
wrócić do Gliwic. Może i ta decyzja trenera 
była dla zawodników bodźcem do zakończenia 
walki już w trzecim spotkaniu.
W pięknej hali sportowej w Legnicy wydawało 
się, że to całe miasto przyszło na mecz. 120 fa
nów z Gliwic stanowiło małą garstkę w porów
naniu z miejscowymi, ale dzięki dobremu wy
posażeniu w instrumenty dźwiękowego dopin
gu byli słyszalnym wsparciem dla zawodników. 
A ci odwdzięczyli się swoim sympatykom, 
wygrywając spotkanie 3:0 (25:22, 25:17 i 
25:17).
Po spotkaniu wielka radość zawodników i ki
biców nie miała końca. Szampan zalał parkiet, 
zawodników i trenera, który fruwał podrzuca
ny przez swoich podopiecznych. Uściskom, 
tańcom nie było końca, zawodnicy rzucali swo
je koszulki w tłum radosnych kibiców. 
Szczęśliwy trener dr Krzysztof Czapla nie 
ukrywał wzruszenia; to przecież za jego sprawą 
sześć lat temu siatkarze weszli do II ligi, a te
raz, dzięki ogromnej pracy nad młodymi za



wodnikami, spełniło się jego marzenie o I li
dze.
"Warto był poświęcić się tej pracy, aby prze
żywać dzisiaj razem z zawodnikami taką ra
dość. " - powiedział dr Czapla reporterowi "No
win Gliwickich" - "Jestem szczęśliwy nie mniej 
niż moi chłopcy, którzy jeszcze rok, dwa temu 
tylko marzyli o grze w drugiej lidze. Teraz oka
zało się, że osiągnęli więcej niż marzyli. We
szli do historii naszego klubu i miasta".
Należy teraz przedstawić autorów tego, było 
nie było, historycznego sukcesu. A więc: 
mgr Wojciech Czapla - rozgrywający, pra
cownik Ośrodka Sportu, kapitan drużyny, któ
ry jako jedyny z zespołu przeszedł całą drogę 
i historię awansu sekcji: najpierw do ligi mię
dzywojewódzkiej, potem do II ligi i wreszcie 
do I ligi;
Daniel Wilk - student Wydziału MT, jeden 
z najlepszych atakujących w II lidze; wyróż
nił się bardzo dobrą grą w play-off;
Marcin Kozioł - student Wydziału IMiM w Ty
chach, zawodnik atakujący o wielkich możli
wościach;
Arkadiusz Leś - student Wydziału MT, środ
kowy atakujący; rewelacja rozgrywek play-off; 
Krzysztof Stanek - student AWF, atakujący i 
odbierający; w AZS gra czwarty rok; 
Arkadiusz Sarga - środkowy atakujący, od ju
niora w AZS; zrobił duże postępy, bardzo do
brze i pewnie grał w play-off;
Sławomir Krypel - libero, pierwszy rok 
w AZS-ie, dobrze wprowadził się do zespołu; 
pracowity i zaangażowany, równy w całym se
zonie;
Aleksander Mutryn - student Wydziału MT, 
środkowy ataku; bardzo dobrze grał cały sezon; 
Łukasz Burzyński - student Wydziału IMiM, 
zawodnik ataku, dobry zmiennik D. Wilka; 
Adel Mouelhi - student AWF, rozgrywający; 
wszechstronny zawodnik, ma bardzo dobry 
kontakt z drużyną.
Tak więc siatkarze AZS-u godnie wpisali się 
do historii swojego klubu, który w tym roku 
rozpoczyna obchody 60-lecia istnienia, a sek
cja siatkówki mężczyzn 60-lecie nieprzerwanej 
działalności.
Serdecznie gratulujemy i życzymy dalszych 
sukcesów!

Red.

Walkę o I ligę mogą Czytelnicy obejrzeć na 
trzeciej stronie okładki tego numeru.

„ M O J  POM YSŁ 
N A  B IZN ES "

Przebieg i finał II edycji konkursu

27 maja 2003 r. odbyło się uroczyste otwar
cie II edycji konkursu "Mój pomysł na biznes" 
organizowanego przez Górnośląski Zakład 
Elektroenergetyczny S.A. i Politechnikę 
Śląską.

24 lipca 2003 r. Jury w składzie:
Marian Dolipski - Prorektor ds. Nauki i Współ
pracy z Przemysłem,
Małgorzata Rąb - Ośrodek Badań i Doskona
lenia Dydaktyki,
Barbara Ryszka - Kierownik Projektu "Pro
gram Rozwoju Gospodarczego Górnego Śląs
ka" GZE S.A.,
Manfred Wawrzynosek - Dyrektor ds. Control- 
lingu GZE S.A.,
Jan Brzóska - Wydział Organizacji i Zarządza
nia Politechniki Śląskiej 
podjęło decyzję o zakwalifikowaniu 51 z 92 
projektów zgłoszonych do konkursu, w tym 
17 projektów nadesłanych przez studentów.

14 października 2003 r. podczas inaugura
cji drugiego etapu konkursu wręczone zostały 
uczestnikom materiały służące wspieraniu 
przedsiębiorczości i doskonaleniu umiejętności 
pisania biznesplanu.
Odbyły się również warsztaty i konsultacje 
(50 godz.) dotyczące tworzenia biznesplanów, 
prowadzone przez dr inż. Marka Krannicha, 
z których skorzystało 10 zespołów i 26 indy
widualnych uczestników.

Do dnia 1 grudnia 2003 r. wpłynęło 31 biz
nesplanów w tym 18 projektów indywidual
nych oraz 13 zespołowych. Wśród nadesłanych 
31 biznesplanów 10 zostało zgłoszonych przez 
studentów.
Liczba zgłoszonych przez poszczególne Wy
działy przedstawiała się następująco:
Wydział Organizacji i Zarządzania - 6
Wydział Automatyki Elektroniki 
i Informatyki - 5
Wydział Matematyczno-Fizyczny - 3
Wydział Budownictwa - 2
Wydział Górnictwa i Geologii - 1
Wydział Chemiczny - 3 25
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04 Kosałka, mgr inż. Jerzy Wrona - "Wen

tylatory strumienicowe do wytwarzania 
warstwy utleniającej na powierzchni 
ekranów kotła z palnikami niskoemisyj- 
nymi "

♦ dwie równorzędne 
trzecie nagrody po
15.000 zł
- prof. dr hab. inż. 

Dagmara Tejszer- 
ska, dr inż. Marek 
Gzik - „Wieloza
daniowy system 
badawczy do ope
racji mikrochirur- 
gicznych”,

- Marek Komo- 
niewski, Arka
diusz Boczkow- 
ski, Artur Kubo- 
szek - „Opraco
wanie i urucho
mienie jednolitej 
technologii two

rzenia i wdrażania map akustycznych miejsco
wości dla potrzeb planowania przestrzennego”.
♦ dwa wyróżnienia w wysokości 

10.000 zł:
- dr inż. Adam Długosz, dr inż. Piotr 

Orantek, dr inż. Wacław Kuś - „Inteli
gentny system projektowania konstruk
cji”,

- dr inż. Zdzisław Sroczyński - „CRM-on- 
line.pl System CRM dostępny online 
jako usługa internetowa”.

♦ oraz dwa wyróżnienia studentów w wyso
kości 5.000 zł z przeznaczeniem na za

kup sprzętu komputero-

Wydział Mechaniczny Technologiczny- 2
Wydział Elektryczny - 2
Wydział Inżynierii Środowiska 
i Energetyki - 5
Wydział Architektury - 2.

2 lutego 2004 r. Jury pod przewodnictwem 
prof. Mariana Dolipskiego podjęło decyzję o 
nieprzyznawaniu pierwszej nagrody.
Jury postanowiło przyznać:
♦ dwie równorzędne drugie nagrody po

25.000 zł
- dr inż. Agnieszka Kudelko - "Opracowa

nie technologii produkcji 5-nitrogwaja- 
kolu i wdrożenie do produkcji przemy
słowej",

- dr hab. inż. Marek Pronobis, dr inż. Piotr 
Ostrowski, dr. inż. Sylwester Kalisz, mgr 
inż. Robert Wejkowski, inż. Jarosław

26

wego:
- Adam Piksa - „Pro

dukcja oprogramowa
nia rozrywkowego i 
użytkowego dla tele
fonów komórkowych 
przez firmę Chari- 
smath Interactive”,

- Tomasz Szostak - 
„Inteligentny system 
na bazie sieci neuro
nowych zwiększający 
wykrywalność prze
stępców”.

Finał II edycji konkursu 
miał miejsce 11 marca br.,



kiedy to w Sali Senatu nastąpiło uroczyste wrę
czenie dyplomów laureatom. Uroczystość 
uświetnili swoją obecnością główni organiza
torzy, czyli władze rektorskie w osobach Rek
tora W. Zielińskiego i prorektorów: 
W. Cholewy, M. Dolipskiego i R. Wilka, dy
rektorzy GZE S.A. oraz sponsorzy. Przybyli 
również dziekani wydziałów, na których po
wstały nagrodzone prace. Po przemówieniach 
organizatorów, wręczeniu dyplomów i wystą
pieniach laureatów Rektor zaprosił obecnych 
do gustownie zastawionego stołu, dzięki cze
mu zakończenie spotkania odbyło się w lżej
szej już atmosferze.

Wydawnictwo Politechniki 
Śląskiej prezentuje

Agata Malina, Jan Konieczyński 
OCENA EKOLOGICZNA WYBRANYCH 
PROCESÓW PRODUKCYJNYCH
Wyd. I, 2004, cena 20 zł, s. 142

Monografia obejmuje wynik ba
dań na skutkami ekologicznymi 
kilku ważnych procesów techno
logicznych. Przeanalizowano ro
dzaj i wielkość emisji zanie
czyszczeń powietrza, ścieków i 
odpadów w sposób sekwencyj

ny, w pełnym cyklu: od surowców i energii do 
gotowego wyrobu. Wyprowadzono realny (sku
mulowany) wskaźnik uciążliwości ekologicz
nej procesów produkcyjnych jako oryginalne 
narzędzie oceny ekologicznej. Praca ma cha
rakter całkowicie nowatorski.

Jan Piecha (redakcja)
OCENA EKOLOGICZNA WYBRANYCH 
PROCESÓW PRODUKCYJNYCH
Wyd. I, 2004, cena 20 zł, s. 142

Monografia przedstawia wybra
ne problemy badawcze kilku au
torów zajmujących się tematyka 
zastosowań informatyki w stero
waniu ruchem pojazdów w aglo
meracjach miejskich.
Pierwszy rozdział monografii 

zawiera prace związane z algorytmami stero
wania ruchem pojazdów. Natomiast drugi roz
dział dotyczy metod klasyfikacji pojazdów z za
stosowaniem technik rozpoznawania obrazu. 
Praca przeznaczona jest dla studentów kierun
ku transport, specjalność: inżynieria ruchu dro

gowego oraz inżynierów transportu. Może być 
również materiałem pomocniczym dla dokto
rantów tego kierunku. W monografii przedsta
wiono wyniki prac studialnych autorów roz
działów oparte na najnowszych opracowaniach 
światowych w dziedzinie telematyki transportu. 
Większość z opracowań była prezentowana na 
drugiej międzynarodowej konferencji "Tele- 
matyka i Bezpieczeństwo Ruchu Drogowego", 
organizowanej przez Zakład Informatyki Trans
portu, Wydziału Transportu, Politechniki Ślą
skiej. Współorganizatorem konferencji był 
Wojewódzki Ośrodek Ruchu Drogowego 
w Katowicach.
Niniejsza monografia jest pierwszym tomem 
serii, zaplanowanej jako wydawnictwo perio
dyczne.

M. Gabzdyl

NOTATKI
PRZEWODNICZĄCEGO

RGSzW
Notatka nr 12 - marzec 2004 r.
Pośród licznych wydarzeń odnoszących się do 
szkolnictwa wyższego i nauki niewątpliwie 
najważniejszym w mijającym miesiącu było 
przekazanie przez Prezydenta RP ustawy "Pra
wo w szkolnictwie wyższym" do Parlamentu, 
w dniu 23 marca. Mogłem się przekonać o du
żym zainteresowaniu ustawą na spotkaniu 
z posłami i senatorami województwa pomor
skiego, jakie zorganizował w Leżnie (koło 
Gdańska) rektor Uniwersytetu Gdańskiego An
drzej Ceynowa (w dniu 22 marca).
12 i 13 marca uczestniczyłem, jako członek 
delegacji polskiej, w posiedzeniu Wspólnego 
Komitetu Ministrów Programu CEEPUS 
(Central European Exchange Programme for  
University Studies). Ten zapoczątkowany 
w 1993 roku program wymiany studentów i na
uczycieli akademickich ma znacznie dłuższą 
historię niż Proces Boloński. Spotkanie zgro
madziło wysokiej rangi przedstawicieli krajów 
członkowskich (Austrii, Bułgarii, Chorwacji, 
Czech, Polski, Rumunii, Serbii i Czarnogóry, 
Słowacji, Słowenii oraz Węgier), w tym Eli- 
sabeth Gehrer, Minister Edukacji, Nauki i Kul
tury Republiki Austrii, Hannę Kuzińską, Pod
sekretarza Stanu w Ministerstwie Edukacji 
Narodowej i Sportu oraz Elisabeth Sorantin, 
Sekretarza Generalnego CEEPUS. Oficjalne
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rozmowy dotyczyły perspektyw programu. 
Mnie przypadło prowadzenie panelu dyskusyj
nego dotyczącego implementacji idei wspólne
go dyplomu, rozwijanej w ramach Procesu Bo- 
lońskiego, do programu CEEPUS. Program 
wart jest rozpropagowania u nas, bowiem idzie 
on w parze z tworzeniem zintegrowanej euro
pejskiej przestrzeni edukacyjnej. Korzystając 
z funduszy stypendialnych tworzonych przez 
państwa członkowskie można wzbogacić ofertę 
edukacyjną w naszych uczelniach.
17 marca uczestniczyłem w posiedzeniu Komi
sji Edukacji, Nauki i Młodzieży Sejmu RP, na 
którym przekazana została przez Franciszka 
Potulskiego, Sekretarza Stanu w MENiS, infor
macja o stanie prac nad projektem rozporzą
dzenia w sprawie kształcenia nauczycieli. Obo
wiązujące w tym zakresie rozporządzenie Mi
nistra Edukacji Narodowej i Sportu pochodzi 
z 23 września 2003 roku (Dz. U. nr 170, poz. 
1655). Nie zyskało ono pochlebnych opinii śro
dowiska akademickiego, czemu dali wyraz rek
torzy na posiedzeniu KRASP w Katowicach 
pod koniec stycznia tego roku. Projekt nowe
go rozporządzenia (z 16 marca) różni się od 
obowiązującego tym, że określa liczbę godzin 
zajęć przygotowujących do nauczania w zakre
sie drugiej specjalności (drugiego przedmiotu 
oprócz związanego z kończonym kierunkiem 
studiów), obszerniej opisuje sylwetkę absol
wenta oraz wymagane umiejętności, wprowa
dza wymagania dotyczące znajomości techno
logii informacyjnej oraz języków obcych, a 
także znacznie szczegółowiej precyzuje prak
tyki pedagogiczne.
Przewidziane dla studiów podyplomowych re
gulacje niestety powielają mankamenty obo
wiązującego rozporządzenia. Trudno bowiem 
zgodzić się, aby studia podyplomowe prowa
dzone były w zakresie kształcenia kierunkowe
go tak, aby "łącznie spełnione były standardy 
nauczania dla właściwego, zgodnego z nazwą 
przedmiotu lub zajęć, kierunku studiów". Za
bierając głos powiedziałem, że nie wydaje się 
celowe, aby nauczycieli kształcić na innych niż 
powszechnie zasadach - to znaczy w sposób 
inny niż oparty o kierunki studiów. Przygoto
wanie do pracy w szkolnictwie powinno nato
miast regulować kształcenie zawodowe, w ra
mach godzin ustalanych przez uczelnie - po 
zrealizowaniu godzin określonych dla danego 
kierunku w standardach nauczania. Nie zawsze 
nazwa kierunku jest tożsama z nazwą przed
miotu lub zajęć. W ramach więc kształcenia

nauczycieli można by pomyśleć o przygotowa
niu do nauczania dwóch przedmiotów (w tym 
jednego tożsamego z kierunkiem studiów). 
Kwalifikacyjne studia podyplomowe nie po
winny natomiast dotyczyć wykształcenia kie
runkowego, ale przygotowywać do prowadze
nia dodatkowego przedmiotu lub zajęć. Nie 
wnikając w inne kwestie jedno jest pewne, roz
porządzenie wymaga dalszych konsultacji i 
uzupełnień przed opublikowaniem.
18 marca odbyło się posiedzenie Komitetu Ba
dań Naukowych, na którym podjęte zostały, 
między innymi, uchwały dotyczące finansowa
nia lub dofinansowania w 2004 roku inwesty
cji służących badaniom naukowym, działalno
ści statutowej jednostek naukowych oraz ba
dań własnych szkół wyższych. Ostatnia spra
wa wywołała dyskusję nad zasadami podziału 
funduszy na badania własne między uczelnie. 
Zabierając głos opowiedziałem się za wyraź
nym ukierunkowaniem tych środków na szero
ko rozumiane kształcenie kadr, to jest dokto
rów, doktorów habilitowanych i profesorów. 
Jest kwestią otwartą, jak uwzględnić koszto- 
chłonność poszczególnych dziedzin, która 
w obecnych zasadach podziału nie występuje. 
Wobec jednak skromnych środków w budże
cie KBN na badania własne (nieco mniej niż 
2%) nie wydaje się celowe stosowanie skom
plikowanych zasad podziału.
Na zaproszenie przewodniczącego Konferen
cji Rektorów Uniwersytetów Polskich Maria
na Harasimiuka oraz rektora Uniwersytetu 
Adama Mickiewicza Stanisława Lorenca 
uczestniczyłem 19 marca w posiedzeniu Kon
ferencji w Gnieźnie. Poinformowałem o pod
jętych przez Radę Główną pracach nad nowe
lizacją listy kierunków studiów oraz standar
dów nauczania, a także o bieżącej działalno
ści. W godzinach popołudniowych tego same
go dnia uczestniczyłem natomiast w konferen
cji zorganizowanej przez Parlament Studentów 
Rzeczypospolitej Polskiej pod hasłem "Student 
i jego rola w realizacji założeń Procesu Boloń- 
skiego". W wypowiedzi skierowanej do uczest
ników zgromadzonych w Wyższej Szkole Hu
manistyczno-Ekonomicznej w Łodzi podkreśli
łem priorytetowe miejsce edukacji akademic
kiej w Procesie Bolońskim. Zachęcałem rów
nież zgromadzonych do uczestnictwa w kon
struowaniu standardów nauczania, planów i 
programów studiów, a także wypracowaniu 
nowoczesnych metod kształcenia, zasad uczest
nictwa studentów w życiu akademickim oraz



mechanizmów poszukiwania 
pracy. Zwróciłem uwagę na 
istotę więzi studentów z uczel
nią i uczelni ze studentami, któ
re powinny być trwałe również 
po zakończeniu edukacji.
Marcowe posiedzenia Prezy
dium i plenarny Rady Głównej, 
jakie odbyły się w dniach 10 i 
11 marca, dotyczyły noweliza- 
cji listy kierunków studiów 
oraz standardów nauczania.
Szczególnie interesujące było 
posiedzenie plenarne, na któ
rym licznie przybyli goście wy
powiadali się na temat celowo
ści przedsięwzięcia i zakresu zagadnień jakie 
należy przeanalizować. Waga spraw jak i pil
na potrzeba zmian, szczególnie w zakresie stan
dardów nauczania, stanowią zachętę do inten
sywnej pracy. I tak 8 kwietnia odbędzie się 
nadzwyczajne posiedzenie Rady, po którym do
kument obejmujący listę problemów oraz ist
niejące i niekiedy proponowane rozwiązania 
trafi do środowiska akademickiego celem prze
prowadzenia szerokiej konsultacji. Zachęcam 
do odwiedzania strony internetowej Rady 
Głównej, gdzie będą zamieszczane bieżące in
formacje dotyczące powyższego przedsięwzię
cia (www.rgsw.edu.pl).

Jerzy Błatejowski

GODNE 
ODNOTOWANIA

•  N a s i  p r o f e s o r o w i e  w  P A U
W dniu 25 lutego br. profesorowie Wydziału 
Inżynierii Środowiska i Energetyki: Ryszard 
Wilk i Andrzej Ziębik zostali powołani w skład 
stałej Komisji Nauk Technicznych Polskiej 
Akademii Umiejętności. Wręczenie powołań 
odbyło się w dniu 2 kwietnia br. w siedzibie 
Polskiej Akademii Umiejętności w Krakowie.

L. Kwaśniewska

•  T O S T ' 2 0 0 4  - O r g a n i z a c j e  
s t u d e n c k i e  p r o p o n u j ą

Przy Politechnice Śląskiej działa kilkanaście 
organizacji proponujących ciekawy sposób 
spędzenia czasu. Można więc spotkać sobie 
podobnych w klubie zabytkowego motocykla, 
pośpiewać w chórze, pogłówkować w kole in

formatycznym lub zadbać o kondycję w klu
bie wysokogórskim czy sportowym.
Promocji ponad 20 organizacji służą Targi Or
ganizacji Studenckich (to ten tytułowy TOST!), 
które odbyły się w dniach 16-17 marca br. 
w holu Wydziału Górnictwa i Geologii, a or
ganizatorem było AEGEE Gliwice, czyli Eu
ropejskie Forum Studentów, przy współudzia
le Gliwickiego Centrum Organizacji Pozarzą
dowych.
Uczestnicząc w działaniu tych organizacji -  ich 
ilość i zakres jest ograniczona tylko wyobraź
nią uczestników! - można się (na)uczyć, jak: 

przygotować i wcielić w życie projekt, 
efektywnie kierować i współpracować 
w grupie,
podszkolić język obcy, 
poznać interesujących ludzi.

Powodzenia!
Red.

•  T a r g i  " E D U K A C J A  2 0 0 4 "
Już po raz piąty Politechnika Śląska była wy
stawcą na Ogólnopolskich Targach Edukacyj
nych w katowickim "Spodku" w dniach 9-11 
marca br., adresowanych do młodzieży szkół 
średnich.
Swoją ofertę edukacyjną zaprezentowało 
15 państwowych uczelni i 50 szkół prywatnych 
różnego typu, głównie z Polski południowej. 
Do udziału w prezentacjach zaproszono rów
nież wydawnictwa i banki.
Jak zawsze Targom towarzyszył program semi
nariów, tym razem nt. unijnej polityki wobec 
młodzieży i funkcjonowania edukacji we 
Wspólnocie Europejskiej. Honorowy patronat 
objęli: Minister Edukacji Narodowej i Sportu, 
Marszałek Województwa Śląskiego, Wojewo

http://www.rgsw.edu.pl
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Kurator Oświaty i Wychowania.
Stoisko Politechniki Śląskiej obsługiwane 
przez Dział Nauczania i Spraw Studenckich 
było jak co roku oblegane przez młodzież, któ
ra rozchwytywała wszystkie materiały rekla
mowe naszej Uczelni, zadając jednocześnie 
bardzo dużo szczegółowych pytań dotyczących 
zasad przyjęć na studia, systemu pomocy ma

terialnej stypendiów naukowych. Sporo osób 
pytało również o studia wieczorowe i zaocz
ne. Nasze stoisko odwiedzali także nauczycie
le zainteresowani studiami podyplomowymi. 
W ciągu trzech dni targowych bogato wypo
sażone stoisko Politechniki Śląskiej odwie
dziło ok. 3000 potencjalnych kandydatów na 
studia.

B. Jędrys

•  P o k ł o s i e  ” C a p e  H o r n  - 
A n t a r c t i c a  E x p e d i t i o n ”

Stowarzyszenie "Grupa Outdoor", wystosowała 
do JM Rektora prof. W. Zielińskiego pismo, 
w którym uczestnicy wyprawy: Sławomir Skal
mierski i Dominik Bac piszą:

"Objęcie honorowym patronatem i pomoc finan
sowa przy organizacji wypraw Cape Horn An
tarctica i Dakar 2004 było dla nas zaszczytem 
i wsparciem, za co Grupa Otdoor składa po
dziękowania. Obie wyprawy zakończyły się peł
nym sukcesem, a materiały filmowe i fotogra
ficzne wykonane podczas tych ekspedycji będą 
przez wiele lat służyły dydaktycznie, pokazując 
aktywny udział Politechniki Śląskiej w życiu stu
denckim, jak również promując Polskę poza jej 
granicami".

Redakcja "Z życia Politechniki Śląskiej z  ko
lei jest wdzięczna uczestnikom wyprawy za wy
strzałowy temat, którym można było rozświe
tlić kilka ubiegłorocznych numerów biuletynu.

•  P o l s c e  i P o l a k o m  p o t r z e b n a  
j e s t  " D O B R A  E D U K A C J A "

W dniu 24 marca br. Instytut Spraw Publicz
nych w Warszawie zorganizował na zlecenie 

MENiS ogólnopolską 
konferencję nt. "Egza
miny zewnętrzne w re
form ującym  się szkol
nictwie". Na konferen
cji obecna była kierow
nik Działu Nauczania i 
Spraw Studenckich mgr 
Danuta Molenda. Celem 
konferencji było upo
wszechnienie wyników 
badań dotyczących egza
minów zewnętrznych 
oraz zagadnienia związa
ne z uwarunkowaniami i 
zewnętrzną kontrolą 
osiągnięć szkolnych 
uczniów przy pomocy 
egzaminu po szkole pod

stawowej, egzaminu gimnazjalnego i testu 
oceny umiejętności PISA. Druga część konfe
rencji poświęcona była analizie założeń, pro
cedur i jakości nowej matury, także w powią
zaniu z rekrutacją na studia wyższe. 
Konferencji przewodniczyła dyrektor ISP Lena 
Kolarska-Bobińska oraz M inister Edukacji 
Narodowej Krystyna Łybacka.
Eksperci ISP oraz uczestnicy konferencji po
stulowali m.in., aby:
- egzamin maturalny był obowiązkowy dla 

wszystkich uczniów liceów i techników,
- chociaż jeden przedmiot na maturze był 

zdawany na poziomie rozszerzonym (waż
ne dla kandydatów na studia),

- matematyka była przedmiotem obowiązko
wym na maturze,

- ograniczyć listę maturalnych przedmiotów 
do wyboru,

- przesunąć egzamin maturalny na marzec i 
kwiecień lub rekrutację na studia na wrze
sień,

- domagać się, by uczniowie na rok przed eg
zaminem maturalnym decydowali się, któ
ry z przedmiotów będą zdawać na poziomie 
rozszerzonym,



Proponowano również wprowadzenie trzech 
typów świadectw ukończenia szkoły średniej:
- świadectwo bez uprawnień maturalnych 

(niezdany egzamin na poziomie podstawo
wym),

- świadectwo maturalne bez prawa wstępu na 
wyższe uczelnie (zdany egzamin na pozio
mie podstawowym),

- pełne świadectwo maturalne uprawniające 
do starań o przyjęcie na studia wyższe.

D. Molenda

•  X I  S A S F o r u m  2 0 0 4  
i V  F o r u m  N a u k o w e

17 i 18 marca w Warszawie odbyła się XI edy
cja SASForum, największej w Polsce konfe
rencji Business Intelligence, organizowanej co 
roku przez SAS Institute. W tegorocznej kon
ferencji wzięło udział ponad 700 osób - wybit
nych przedstawicieli świata biznesu, polityki i 
nauki zainteresowanych wykorzystywaniem 
strategicznych systemów informacyjnych 
w działalności gospodarczej.
Jednym z głównych tematów konferencji była 
dyskusja na temat nowej generacji rozwiązań 
modelowych SAS dedykowanych dla poszcze
gólnych branż, czyli SAS Industry Intelligen
ce Solutions - konkretnych aplikacji służących 
rozwiązywaniu problemów biznesowych z za
kresu zarządzania cyklem życia klienta, zarzą
dzania ryzykiem, zarządzania finansowego i 
strategicznego, zrównoważonej karty wyników, 
zarządzania zasobami IT oraz rachunkowości 
menedżerskiej i zarządzania rachunkiem kosz
tów działań. Na konferencji została zaprezen
towana wychodząca daleko w przyszłość nowa 
platforma technologiczna rozwiązań SAS -  
SAS 9 -  wprowadzająca szereg nowatorskich

pomysłów, które mogą być podstawą nowocze
snych systemów wspierających działalność biz
nesową przedsiębiorstw. Nowością tegoroczne
go SASForum była sesja zorganizowana 
z myślą o kadrze kierowniczej odpowiedzialnej 
za strategię informatyczną przedsiębiorstw i in
stytucji - Forum CIO. Na konferencji SASForum 
po raz pierwszy została również poprowadzo
na specjalna sesja poświecona wyłącznie me
todom zarządzania ryzykiem w przedsiębior
stwie - Forum Ryzyka.
Poza zagadnieniami biznesu i technologii kon
ferencja objęła cieszące się dużym uznaniem 
Forum Naukowe - regularne miejsce spotkań 
środowiska naukowców i dydaktyków z ponad 
60 ośrodków akademickich kraju, poświęcone 
wykorzystywaniu osiągnięć nauki i informatyki 
w praktycznej działalności gospodarczej. Jak 
co roku Forum Naukowe odbyło się pod ho
norowym patronatem Ministra Nauki i Infor
matyzacji, prof. Michała Kleibera. Forum Na
ukowe rozpoczął wykładem Nassim Nicholas 
Taleb, profesor New York University, właści
ciel funduszu inwestycyjnego Empiria zarzą
dzającego ponad 1,5 mld USD na New York 
Stock Exchange. Specjaliści z Politechniki 
Warszawskiej, Poznańskiej, Świętokrzyskiej, 
Uniwersytetu Łódzkiego, Gdańskiego, War
szawskiego, Collegium Medicum Uniwersytetu 
Jagiellońskiego, Akademii Medycznej w Byd
goszczy, Akademii Ekonomicznej w Poznaniu, 
Wyższej Szkoły Biznesu, WSB-NLU w No
wym Sączu oraz Instytutu Farmaceutycznego 
zaprezentowali zastosowania SAS w badaniach 
naukowych i dydaktyce. W ostatniej części 
spotkania, wieńczącej tegoroczne Forum Na
ukowe, odbyła się otwarta dyskusja na temat 
modelu współpracy uczelni wyższych z SAS 

Institute w Polsce. 
Udział SASForum dys
kusji wzięli wszyscy ze
brani, przedstawiciele 
kilkudziesięciu uczelni 
w Polsce współpracują
cy z SAS Institute.
Na SASForum 2004 nie 
mogło również zabrak
nąć cieszącego się dużą 
popularnością Forum 
Gospodarczego. Sesja 
poświęcona dyskusji na 
temat palących proble
mów kraju zgromadziła 
w tym roku ministrów, 31
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wielu posłów, samorządowców i przedstawi
cieli urzędów centralnych. Tegoroczne Forum 
Gospodarcze zostało podporządkowane proble
mom związanym z możliwością zagospodaro
wania unijnych funduszy strukturalnych. Klu
czowym punktem spotkania była prezentacja 
rozwiązania z powodzeniem wdrożonego 
w Lubuskim Urzędzie Wojewódzkim, jak rów
nież rozwiązań stosowanych w agendach Unii 
Europejskiej oraz administracji USA.
Jak zwykle na SASForum nie mogło zabrak
nąć dobrej zabawy; podczas bankietu w Hote
lu Sheraton specjalnie dla uczestników 
SASForum grał zespół Myslovitz.
SAS Institute prowadzi specjalny program 
współpracy z uczelniami wyższymi, którego 
celem jest zmniejszania przepaści pomiędzy 
nauką a biznesem. Program obejmuje udostęp
nianie nowoczesnych technologii informatycz
nych pracownikom nauki i studentom, prakty
ki studenckie, wspólne konferencje, możliwość 
promocji osiągnięć kadry naukowej i studen
tów na forum krajowym i międzynarodowym 
oraz wiele innych. Osobą właściwą do kontak
tu jest Łukasz Kociuba, Academic Initiative 
Coordinator w SAS Institute Polska 
(Lukasz.Kociuba@spl.sas.com),

Ł. Kociuba

•  J u b i l e u s z o w e  T a r g i  K s i ą ż k i
W dniach 17-20 marca br. w głównym budyn
ku Politechniki Wrocławskiej odbyły się dzie
siąte już, Jubileuszowe Targi Książki Nauko
wej, podczas których swoją ofertę zaprezento
wało 62 wystawców z całego kraju.

Jak co roku, pierwszego dnia podczas uroczy
stości otwarcia Targów ogłoszono wyniki kon
kursu "Na najtrafniejszą szatę edytorską książ
ki naukowej". W konkursie wzięły udział 
23 wydawnictwa, a nadesłano 62 tytuły. Ko
misja konkursowa oceniała książki pod wzglę
dem adekwatnej do treści szaty edytorskiej, 
układu typograficznego, ilustracji i okładki. 
Nagrodę główną - Puchar Ministra Edukacji 
Narodowej i Sportu - otrzymała książka Ma
rzeny Smolak "Gdzie się bawili wrocławianie 
w pierwszej połowie X X  wieku". Projekt okład
ki i opracowanie graficzne Magdalena Rani- 
szewska, Muzeum Miejskie Wrocławia.
Poza tym przyznano nagrody następującym 
książkom:
W kategorii książki popularnonaukowej -
Jerzy Lileyko, Sejm polski. Tradycja -  Ikono
grafia -  Sztuka. Opracowanie graficzne 
Zdzisław Byczek. Wydawnictwo Sejmowe, 
Warszawa.
W kategorii książki nauk technicznych - Ma
ciej W. Grabski, Jan A. Kozubowski, Inżynie
ria materiałowa. Geneza. Istota. Perspektywy. 
Projekt okładki i opracowanie graficzne Danu
ta Czudek-Puchalska. Oficyna Wydawnicza 
Politechniki Warszawskiej, Warszawa.
W kategorii nauk humanistycznych - Doro
ta Róż-Mielecka, Laka japońska. Projekt gra
ficzny Barbara Kaczmarek, Muzeum Narodo
we we Wrocławiu.
W kategorii nauk ścisłych - Aleksander Ja
chowicz, Sonia Dybova-Jachowicz, Paleobo
tanika. Projekt okładki Anna Sitek. Wydawnic

two Uniwersytetu 
Śląskiego, Kato
wice.
Przyznano ponad
to sześć wyróż
nień.
Wydawnictwo Po
litechniki Śląskiej 
wystąpiło na tar
gach z 50 pozy
cjami książkowy
mi. Dzięki duże
mu zróżnicowaniu 
oferty można było 
trafić do szersze
go kręgu odbior
ców. Najwięk
szym zaintereso
waniem cieszyły

mailto:Lukasz.Kociuba@spl.sas.com
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K2, najgroźniejsza góra Himalajów, przyciąga swoim pięknem

skich zawitał Ryszard Pawłowski. W swoim 
dorobku oprócz wielu wejść w Alpach, Kau
kazie, na Alasce i Andach, Pawłowski ma obec
nie dziesięć gór ośmiotysięcznych, w tym Mo
unt Everest (trzykrotnie), K2, Lhotse, Nanga 
Parbat, Broad Peak, Gasherbrum I, Gasher- 
brum I I ,  Annapurna I, Cho Oyu, Shishapang- 
ma. Był partnerem wspinaczkowym Jerzego 
Kukuczki, Piotra Pustelnika, Janusza Majera, 
Krzysztofa Wielickiego i wielu innych. Wciąż 
zdobywa nowe góry oraz powraca na znane mu 
już szczyty z uczestnikami komercyjnych wy
jazdów wspinaczkowych. Górę Ama Dablam 
(patrz 4 strona okładki) zdobył już 15 razy. 
Marcowa prelekcja została zatytułowana 
GÓRY KARAKORUM i głównie z tego rejo
nu pochodziły zapierające dech w piersiach 
widoki górskie. Były to między innymi zdję
cia z K2 i Gasherbrum II, które leżą na lodow
cu Baltoro. Słuchacze prelekcji mieli również 
okazję zobaczyć zdjęcia ze słynnej drogi Ka
rakorum Highway prowadzącej z Kirgistanu 
przez Chiny (Kashgar) do Pakistanu (Gilgit). 
Na pokazie nie zabrakło także slajdów z ulu
bionego zakątku świata Pawłowskiego - Pata- 
goni. To rejon strzelistych turni Fitz Roy, słyn

nego Cerro Torre, Torres del 
Paine oraz Aconcagua.

A. Rutkowska

się m.in. książki "Systemy zarządzania jako
ścią^' Adama Hemasa i Lesława Gajdy, "Tech
nologie energetyczne" Tadeusza Chmielniaka, 
a także pozycja "Metody numeryczne" Jerze
go Klamki.

Gościem stoiska Wydawnictwa Politechniki 
Śląskiej był dr Marek Rawecki, który przyje
chał do Wrocławia promować swoją książkę 
"Strefa Auschwitz -  Birkenau". Książka ta, bę
dąca m.in. zapisem prac mających na celu zi
dentyfikowanie miejsc i obiektów byłego obo
zu zagłady oraz określenie zasad ich ochrony 
konserwatorskiej, spotkała się z życzliwym 
przyjęciem zainteresowanych środowisk.
Jak co roku w czasie targów odbywało się sze
reg imprez towarzyszących.

M. Gabzdyl

•  D la  m i ł o ś n i k ó w  w s p i n a c z k i
W marcu do Klubu Pracowników Politechniki 
Śląskiej z prelekcją o swoich wyprawach gór

•  M a l a r s t w o  J a c k a  
Ż u r a k o w s k i e g o

Gdy za oknem było już widać 
pierwsze oznaki wiosny, w Ga
lerii Klubu Pracowników Poli
techniki Śląskiej otwarto nową 
wystawę. Kolejny raz do Gale
rii Klubu ze swoimi pracami 
zawitał Jacek Żurakowski. 
Artysta jest nauczycielem aka
demickim zatrudnionym na sta
nowisku adiunkta na Wydziale 
Architektury Politechniki Ślą
skiej, gdzie prowadzi zajęcia 
z rysunku odręcznego i malar
stwa. Pochodzi ze Lwowa. 
W roku 1973 ukończył Akade
mię Sztuk Pięknych w Krako
wie, Wydział Grafiki w Kato
wicach. Od 1974 roku należy 
do Związku Polskich Artystów 
Plastyków. Zajmuje się malar
stwem, grafiką warsztatową
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oraz konserwacją dzieł sztuki. Prace swoje pre
zentował w 1991 roku na indy
widualnej wystawie w Galerii 
Sztuki Współczesnej "Fra An- 
gelico" w Katowicach, w 1996 
roku w Klubie Politechniki 
Śląskiej w Gliwicach. W 2003 
roku odbyła się jego indywidu
alna wystawa w "Space Galle- 
ry" w Krakowie.
Wystawione prace to pejzaże 
oraz martwe natury. Do malo
wania prac Żurakowskiego in
spiruje otaczająca go rzeczywi
stości. Jest to spokojny przekaz 
osobistych przeżyć artysty na 
temat martwych natur, kolorów 
oraz formy malarskiej. Wszyst
kie wystawione prace zostały namalowane ole- n'u w âsnym * nie tylko) oraz własne pozycje
j e m  z repertuaru, który sam kiedyś określił mianem

"fioletowego humoru". Sympa
tycy z dawnych lat mieli oka
zję posłuchać tego, co słyszeli 
wprawdzie tysiąc razy, ale na
dal im to sprawia przyjemność, 
natomiast dla młodszych była 
to przyjemna odmiana wobec 
codziennego repertuaru lanso
wanego przez media.
Artyście towarzyszyła Elżbieta 
Dębska, śpiewająca aktorka, co 
niewątpliwie przydało koncer
towi walorów tak akustycz
nych, jak i wizualnych.

Red.

Wernisaż otworzyła prof. Anna Kowalczyk- 
Klus z cieszyńskiego oddziału Uniwersytetu 
Śląskiego, wprowadzając zebranych w atmos
ferę twórczości Jacka Żurakowskiego. Werni
sażowi towarzyszył koncert kwintetu dętego 
uczniów Państwowej Szkoły Muzycznej II 
stopnia w Gliwicach pod kierownictwem mgra 
Joachima Nowaka. Lekkość granej muzyki 
oraz miła w odbiorze kolorystyka prac mala
rza wprowadziły obecnych w wiosenny nastrój, 
który oby trwał jak najdłużej.

B. Komar, A. Rutkowska

•  W i e c z ó r  z  M a c i e j e m  
Z e m b a t y m

Początek wiosny umilił swoim koncertem Ma
ciej Zembaty, prezentując słuchaczom zebra
nym w Klubie Pracowniczym swój klasyczny 
repertuar, czyli ballady L. Cohena (w tłumacze-



S P O R T
•  M i s t r z o s t w a  P o l s k i  P o l i t e c h n i k  w  f u t s a l u
Kolejna edycja MPP w futsalu za nami. Na zawody przyjechało 10 reprezentacji z całej Polski, 
w tym 3 drużyny, które brały udział w Akademickiej Lidze Futsalu. Jak można zauważyć po 
końcowej klasyfikacji drużyn, to właśnie uczestnicy ALF stanęli na podium tych Mistrzostw. 
Nasi reprezentanci dopiero w meczu finałowym ulegli 1:2 triumfatorom ALF 2003/2004, Poli
technice Poznańskiej. Na III miejscu znalazła się drużyna Politechniki Opolskiej. Po zawodach 
wybrano najlepszych zawodników Mistrzostw. Królem strzelców został Krzysztof Białoń, stu
dent III roku Wydziału Górnictwa i Geologii.

A. Rutkowska

•  M i s t r z o s t w a  S z k ó ł  W y ż s z y c h  w  s n o w b o a r d z i e
Tego roku zima długo nie chciała nas opuścić, z czego najbardziej cieszyli się amatorzy białego 
szaleństwa oraz organizatorzy Mistrzostw Szkół Wyższych w snowboardzie. Zawody odbyły się 
w zimowej stolicy Pol
ski, czyli Zakopanem, na 
stoku Harenda. Do za
wodów przystąpiło bar
dzo wiele zawodniczek i 
zawodników, co sprawi
ło, że o najwyższe tro
feum trzeba było twardo 
powalczyć. Mistrzostwa 
zostały rozegrane w sla
lomie gigancie oraz sko
ku. W klasyfikacji dru
żynowej nasza reprezen
tacja zajęła następujące 
miejsca:
- w klasyfikacji poli

technik: kobiety V 
miejsce, mężczyźni 
III miejsce;

- w klasyfikacji general
nej: kobiety XIV miejsce, mężczyźni IX miejsce.

A. Rutkowska

•  N a r c ia r s k ie  o s t a t k i  - M i s t r z o s t w a  P o l i t e c h n i k i  Ś lą s k ie j
Zimową pogodę w marcu wykorzystano, by wyłonić wśród gliwickiej braci studenckiej, kto naj
lepiej zjeżdża z gór na jednej i dwóch deskach. Widząc listy startowe Mistrzostw Politechniki 
Śląskiej można się przekonać, że mnóstwo naszych studentów korzysta z uroków zimy i gdy 
jest taka możliwość wyjeżdża w góry, by móc poszaleć na białym puchu. A oto, kto stawał na 
podium podczas tegorocznych Mistrzostw:

SNOWBOARD

Kobiety
1. Marta Fornal (RAu)
2. Dorota Żurek (RAr)
3. Barbara Turyk (RAr)

Mężczyźni
1. Jakub Żyrek (RAr)
2. Piotr Ostachowski (RIE)
3. Damian Gwioździk (RB)

NARCIARSTW O ALPEJSKIE

Kobiety
1. Agnieszka Bemas (RAr)
2. Katarzyna Gajos (RAr)
3. Agata Bulska (RB)

Mężczyźni
1. Maciej Wiśniewski (RAu)
2. Piotr Kucharz (RAu)
3. Jakub Stęchły (RAu).

A. Rutkowska 35
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Obrona tytułu mistrzowskiego z zeszłego sezonu - taki był założony cel na początku roku a a 
mickiego drużyny 
tenisa stołowego.
Mimo że w druży
nie zaszła mała 
zmiana składu, nie 
wpłynęło to na 
końcowy wynik.
Kolejny już raz to 
studenci Politech
niki Śląskiej zdo
byli najwyższe 
trofeum w prawie 
wszystkich klasy
fikacjach. Oto na
zwiska mistrzów 
roku akademickie
go 2003/2004:
- gra pojedyncza 

kobiet Anna 
Minkus (ROZ)

- gra pojedyncza 
mężczyzn: Michał Morcinek (RMT)

- debel mężczyzn: Michał Morcinek/Piotr Wiciok (RG)
- mikst: Anna Minkus/Michał Morcinek
Pozostali nasi reprezentanci nie byli gorsi od swoich koleżanek i kolegów z drużyny. Często mu
sieli uznać wyższość tylko mistrzów, więc kolejne miejsca w klasyfikacji zajmowali także stu
denci z Gliwic. Tak dobre wyniki pozwoliły obronić drużynowe tytuły mistrzowskie.

A. Rutkowska

Mistrzowska drużyna: od lewej: Anna Popecka, Anna Minkus, 
trener mgr Piotr Żemła, Aneta Doniec, Marta Krzywda, w drugim rzędzie 

od lewej: Marek Kądziela, Michał Morcinek, Tomasz Pisarczyk, Piotr Wiciok

♦  J u d o

♦ Młodzieżowe Mistrzostwa Polski
W dniach 6-7 marca br. w rozegrano w Opolu Młodzieżowe Mistrzostwa Polski z udziałem 
218 zawodników i zawodniczek z 43 klubów. W naszej skromnej 5-osobowej ekipie najlepiej 
spisał się Bartosz Gasztecki, który w wadze 73 kg zdobył brązowy medal.

♦ Eliminacje juniorów młodszych
6 marca br. w Bytomiu rozegrano II eliminację do ogólnopolskiego turnieju juniorów i junio
rek młodszych, w której nasi zawodnicy/zawodniczki zajęli 2 pierwsze miejsca, 3 drugie, 3 trze
cie i 3 piąte.

♦ Sukcesy Marcina Niedzielskiego
W dniach 13-14 marca br. w Belfont (Francja) został rozegrany międzynarodowy turniej ju
niorów młodszych z udziałem 27 reprezentacji z całego świata. Bardzo dobrze walczył Marcin 
Niedzielski, wygrywając zdecydowanie kategorię 66 kg, który w walce o złoty medal pokonał 
utalentowanego zawodnika z Rumunii.
Ten sam zawodnik zdobył złoty medal w ogólnopolskim turnieju w Olsztynie, jaki odbył się 
w dniach 19-20 marca br. W turnieju tym wśród 320 zawodników i zawodniczek stratowali rów
nież inni nasi reprezentanci, zajmując 1 drugie miejsce, 1 trzecie i 2 siódme.

♦ Zawody przygraniczne i krajowe młodzików
Młodzi adepci judo walczyli 13 marca br. w m iędzynarodow ym  turnieju w O paw ie, 
w którym uczestniczyli zawodnicy z Czech, Słowacji i Polski. Nasi zawodnicy zajęli 4 pierwsze 
miejsca i 6 trzecich.
14 marca br. natomiast walczyli w turnieju wojewódzkim w Mysłowicach, gdzie wywalczyli
7 pierwszych miejsc, 5 drugich i 1 trzecie.



Oprócz tego w dniach 27-28 marca br. 11 naszych juniorów/juniorek młodszych uzyskało w tur
nieju regionu południowego kwalifikacje do Ogólnopolskiej Olimpiady Młodzieży, zaś 
28 marca kwalifikacje do Mistrzostw Polski juniorów uzyskało 6 zawodników/zawodniczek.

Cz. Garncarz
•  T r ó j b ó j  s i ł o w y  - m a m y  m i s t r z a  P o l s k i !
W Kielcach, w dniach 27-28 marca br. reprezentanci Politechniki Śląskiej, podopieczni trenera 
S. Grymowicza, startowali w Mistrzostwach Polski w trójboju siłowym. Wynikiem 855,0 kg Michał 
Wandzik zdobył tytuł mistrza Polski w wadze +100 kg, natomiast Bartłomiej Bąk z wynikiem
810,0 kg zajął IV miejsce w wadze 125 kg. Obydwaj zawodnicy są członkami kadry narodowej.
Tak wysokie lokaty są dla reprezentacji AZS Politechniki Śląskiej dobrym prognostykiem przed 
Mistrzostwami Polski Szkół Wyższych, które zostaną rozegrane w Supraślu k/Białegostoku 
w dniach 2-4 kwietnia br. & GrymoM a

•  U L P i S  - l i g a  d la  k a ż d e g o !
Rozgrywki Uczelnianej Ligi Profesorów i Studentów pomału dobiegają końca. W pierwszy pią
tek kwietnia zakończyły się rozgrywki pomiędzy drużynami studenckimi. W tych rozgrywkach 
najlepszą okazała się reprezentacja Wydziały Organizacji i Zarządzania. Drużyna ta obroniła tytuł 
mistrzowski zdobyty w ubiegłym roku. Znaczne jednak zmiany, w porównaniu do ubiegłego roku, 
nastąpiły w dalszej części tabeli. Tytuł wicemistrza sezon 2003/2004 wywalczyła reprezentacja 
RMT, która ubiegły sezon zakończyła na 7. pozycji. Występ tej drużyny należy uznać za udany. 
Tuż za nimi sklasyfikowani zostali ubiegłoroczni wicemistrzowie, reprezentacja Wydziału Gór
nictwa i Geologii.
Do rozstrzygnięcia pozostał jeszcze tytuł mistrza wśród reprezentacji profesorów. W tej klasyfi
kacji trudno jednak mówić już teraz o pewnym faworycie. Bardzo dobrą formę prezentują trans
portowcy (w ubiegłym roku startowali oni wspólnie z metalurgami).
Rozgrywki reprezentacji studentów i profesorów cieszą się coraz większą popularnością, jednak 
nie na wszystkich wydziałach jednakową. Nie wszystkie wydziały wystawiły swoje reprezenta
cje, zarówno studenckie jaki i swoich przedstawicieli kadry akademickiej. Nie jest to jednak po
wód do narzekania. Uczestnicy zmagań, stając do walki na hali, świetnie się bawili tą ciekawą 
propozycji relaksu.
Same rozgrywki okazują się ciekawą mobilizacja dla wielu z tych reprezentacji do spotkań na hali 
nie tylko w czasie samego turnieju; organizowane są również sparingi oraz treningi. Można więc 
powiedzieć, iż pomysł rozgrywek odnosi jak najlepsze efekty i jest godny polecenia całej Uczelni. 
Bieżące informacje oraz wyniki dostępne są na stronie internetowej Ośrodka Sportu pod adre
sem http://www.os.polsl.gliwice.pl., a migawki z rozgrywek - na 4 stronie okładki.

S. Gibas

•  N a s t ę p c y  M a ł y s z a
Popularność skoków narciarskich w naszym kraju jest niepodważalnym zjawiskiem już od dłuż
szego czasu. Różne podejście do tej pasji wielu osób jest sprawą indywidualną. Jednak znaczna 
grupa wykorzystuje to w naj
bardziej szczytnym celu za
chęcenia młodych ludzi do 
uprawiania sportu. Tu chyba 
mniejsze znaczenie ma sam 
rodzaj dyscypliny. Liczy się 
przede wszystkim sam po
mysł i organizacja.
W okresie ferii w Podszklu na 
Orawie zorganizowano tur
niej skoków narciarskich na 
skoczni o punkcie konstruk
cyjnym K 30. Swój udział 
w organizacji turnieju miał 
również ośrodek Sportu Poli
techniki Śląskiej, który ufun-
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czał sam Robert Mateja, członek reprezentacji naszego kraju w skokach narciarskich (patrz z ję
cie). S. Gibas

STUDENCKIE
ŻEGLARSKIE

MISTRZOSTWA
ŚWIATA

Już niedługo, bo w dniach 12-16 maja odbę
dzie się największa żeglarska studencka impre
za roku, czyli Eliminacje Polskie do Studenc
kich Żeglarskich Mistrzostw Świata.
W czasie regat w Gdyni 12 załóg będzie walczyć 
o nadawany przez PZŻ tytuł Reprezentacji Pol
ski i możliwość udziału w mistrzostwach we 
Francji. Impreza, zgodnie z założeniami o spor
towej rywalizacji i integracji żeglarzy, będzie 
miała dwa wymiary. Pierwszy można nazwać to
warzyskim. Różne imprezy i wspólne zabawy 
mają sprawić, że zaciekli rywale na wodzie naj
pierw poznają się, potem polubią, a na końcu 
będą wspólnie śpiewać szanty do białego rana. 
Drugi element Eliminacji, przez niektórych na
zwany właściwym - czyli wyścigi - jest na pew
no bardziej poważny i stresujący. Regaty zostaną 
rozegrane na jachtach typu Duffour C-24. Trasa 
będzie miała najprawdopodobniej kształt śle
dzia (start - halsówka na górną boję - kurs peł
ny - krótka halsówka na metę) wzorem stoso
wanej przez Francuzów. Regaty będą składały 
się z dwóch rund - kwalifikacyjnej oraz fina
łu. W pierwszej zawodnicy będą ścigać się 
w grupach po 6 załóg, a najlepsze 3 teamy 
z każdej awansują do finału.
Warto śledzić przebieg regat, ponieważ startują 
w nich także reprezentanci Politechniki Ślą
skiej! Skipperem jest Dominik Niśkiewicz, stu
dent trzeciego roku na Wydziale Inżynierii Śro
dowiska i Energetyki. Pozostali członkowie 
załogi to Michał Mikus, Agata Łaz oraz Grze
gorz Dulnik.

Życzcie im więc, wiatru w żagle, stopy wody 
pod kilem albo po prostu powodzenia!
Więcej informacji, ciekawostek i aktualnych 
wiadomości na stronie

www.EliminacjePolskie.pl
Urszula Rodak 

Sekcja Żeglarska 
AZS UW

24 marca 2004 r. zmarła w wieku 67 lat 
dr inż. Jan ina  D ylew ska, emerytowany 
adiunkt Wydziału Chemicznego Politechniki 
Śląskiej, nieodżałowany, długoletni nauczyciel 
akademicki, człowiek wielkiej prawości, 
skromności i życzliwości, wychowawca i przy
jaciel młodzieży.
Studia na Wydziale Chemicznym ukończyła 
w 1960 roku i od tego momentu swoje życie 
zawodowe związała z Wydziałem Chemicznym 
aż do przejścia na emeryturę w roku 1977. 
W działalności naukowej specjalizowała się 
w elektrochemii stosowanej. W swym dorob
ku ma liczne publikacje, patenty referaty na 
zjazdach naukowych oraz wiele opracowań ba
dawczych dla przemysłu. W uznaniu zasług 
w pracy naukowej i dydaktycznej otrzymała 
nagrody Ministra Nauki, Szkolnictwa Wyższe
go i Techniki oraz liczne nagrody Rektora Po
litechniki Śląskiej.
Cechy charakteru i oddanie pracy zachowają 
Ją we wdzięcznej pamięci kolegów, współpra
cowników i studentów.

Uroczystości pogrzebowe odbyły się 27 mar
ca br. na Cmentarzu Centralnym w Gliwicach.
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Nasi siatkarze w ywalczyli m iejsce w I lidze!
(■szczegóły w numerze)

Trener wie wszystko i podpowie -  co i ja k  grać W reszcie -  radość z  sukcesu

. l-ligowa drużyna AZS Carbo M arket G liw ice
Stoją od lewej: dr Krzysztof Czapla (trener), Marcin Kozioł, K rzyszto f Stanek, S ebastian  S łodow ski,



UCZELNIANA LIGA PROFESORÓW I STUDENTÓW
zaprasza do wspaniałej zabawy!

Studenci RMF pokonali reprezentację RG 3:2 Reprezentacja studentów Wydziału MT

Fot. Sławomir Gibas

Na szczycie Ama Dablam
(szczeg ó ły  w  rubryce „K u ltu ra ”)

Przed meczem i po -  pełna kurtuazja! 
(tu w wykonaniu kadry RE i RG)

Pojedynek Wydziałów RG i RIE zakończył się 
remisem 2:2


